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VY podporujeteVY navrhujete VY rozhodujete

Je to hotový katalog nápadů! Brno pomáhá vzniknout projektům od Brňanů
pro Brňany a návrhů jsou desítky. Seznamte se s nimi, ať můžete v hlasování
rozhodnout, co se změní nebo postaví. Dají na vás!
Hlasování začíná už 1. 11. 2020

damenavas.brno.cz

Projekty si prohlédněte také na
Náměstí Svobody od 19. 10. 2020 

Rádi si vybíráte? 
Seznamte se s projekty 
pro Brno   
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Milé čtenářky, vážení čtenáři,
koncem srpna byla v Brně vyhlášena archi-
tektonická soutěž. Tato zpráva by zaujala jen 
odborníky, nebýt toho, co budou architekti 
navrhovat – nové hlavní nádraží. V  tom-
to případě je věc svrchovaně zajímavá pro 
všechny Brňany i návštěvníky. 
Účastníci soutěže – v první fázi 12 uchazečů 
včetně autorů hlavních nádraží ve Vídni, Ber-
líně a Amsterdamu, ve druhé fázi čtyři fina-
listé – mají za úkol navrhnout nejen nádražní 
budovu s 18 kolejemi a nástupišti, ale i kom-
pletní řešení přiléhajících veřejných pro-
stranství. Kromě vlakové dopravy je nutné 
vyřešit také podobu a polohu autobusového 
nádraží, terminál hromadné dopravy, parko-
vání, úschovnu kol nebo propojení pro pěší.
Skončit by tak mohla běžecká disciplína „os-
mistovka s kufrem z hlaváku na Zvonařku“, 
kterou minimálně jednou absolvoval snad 
každý, kdo v Brně žije nebo sem jezdí. 
Budoucí „hlavák“ nahradí dolní nádraží 
a  okolí ulice Opuštěné, jejíž ráz dnes zce-
la odpovídá tomuto názvu, by se mělo stát 
základem nové čtvrti. Tou povede bulvár 
do historického centra města, cyklotrasy 
a tramvajové tratě (jedna z nich se už překlá-
dá do ulice Plotní vedle Zvonařky). Zapojí se 
do ní lépe i nábřeží řeky Svratky. 
Výsledek architektonické soutěže bychom 
měli znát zhruba za rok. Kdy se začne sta-
vět, je zatím otázka bez přesné odpovědi, ale 
naděje, že dnešní nemluvňata nebudou coby 
vysokoškoláci běhat zmíněnou osmistovku 
s kufrem, je velká. ■

Zuzana Gregorová
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Územní plán pro Jaselská 
kasárna se změnil. 
Budou tam domy
Jaselská kasárna léta leží ladem. Letos 
na jaře Brno vyřešilo soudní spor, který 
znemožňoval proměnu tohoto brownfiel-
du. V  září brněnské zastupitelstvo vydalo 
změnu územního plánu, díky níž zde bude 
moci investor zahájit výstavbu domů a dal-
ší infrastruktury. ■
 (fpo)

Na rodinné a zdravotní 
projekty půjde téměř 
šest milionů
Jako každý rok město Brno nabízí 
dotace v oblasti zdraví. 

Konkrétně mohou získat podporu projek-
ty v  oblasti rodinné politiky, neformální 
pečovatelé, programy na podporu prevence 
násilí v  rodině a  také doplňující zdravot-
nické služby na území Brna. 
Celkově je pro příští rok na tyto programy 
vyčleněno 5,73 milionu korun. Žádosti se 
předkládají od 1. do 31. října, finální rozhod-
nutí padne nejspíš příští rok na březnovém 
zastupitelstvu. Potřebný formulář a zásady 
poskytování dotací najdete na webových 
stránkách brno.cz v sekci Odbor zdraví. ■

(fpo)

Sportovní kluby a další 
organizace si rozdělí 
přes 31 milionů 
Až do konce října je možné žádat o dotace na 
rozvoj mládeže zapojené do projektu Mezi- 
národní cena vévody z Edinburghu (DofE), na 
pravidelnou sportovní činnost a soutěže do-
spělých a také na zkvalitnění zařízení a vyba- 
vení pro volnočasové aktivity. 
Provoz sportovišť a pravidelné sportovní čin-
nosti dospělých Brno podpoří částkou 30 mi- 
lionů korun. Další milion pošle na zkvalit- 
nění prostředí, zařízení a vybavení kluboven, 
zkušeben, dílen či táborových základen.   ■ 

(java) | foto: Marie Schmerková

Pro družstevní byty 
na Kamenném vrchu 
se hledá projektant
Tři sta padesát bytů chce do pěti let město 
vystavět v novolískovecké lokalitě Kamen-
ný vrch. Na projektanta nové čtvrti vypsalo 
výběrové řízení. Jedna ze základních rozvo-
jových lokalit pro bytovou výstavbu se má 
stát pilířem městského projektu družstev-
ního bydlení. 
Většina z plánovaných 350 bytů bude posta-
vena jako družstevní a refinancována z úvě-
rů zakládaných družstev. U jednoho z domů 
město jedná s městskou částí o tom, že by 
jeho výstavbu uhradila z vlastního rozpočtu 
– tyto byty by pak zůstaly v majetku města 
a ve správě městské části, která by je využi-
la například v režimu domu s pečovatelskou 
službou. 
Součástí investice v  předpokládané výši 
1,75 miliardy korun bude i potřebná technic-
ká a  dopravní infrastruktura, opatření pro 
hospodaření s  dešťovou vodou či parkové 
úpravy.  ■
 (ral) | vizualizace: Atelier Zlámal

Další krok k Brnu bez 
bariér: čtyři místa  
čeká úprava
Obrubník včetně varovného pásu na 
Komenského náměstí, přechody ulice 
Křížové a asfaltový povrch chodníku v úseku 
Mendlovo náměstí – Ypsilantiho. To jsou tři 
místa, která ještě letos čekají bezbariérové 
úpravy zhruba za milion korun. 
Současně bude zadána příprava projektové 
dokumentace na opravu povrchů a obnovu 
vodicí linie na přestupním uzlu u  nádraží 
v Králově Poli, práce by se měly uskutečnit 
příští rok. Návrhy na zlepšení pocházejí od 
Poradního sboru Rady města Brna pro bez-
bariérové Brno, který vypořádává podněty 
občanů, uživatelů a městských částí.   ■ 

(rob)

Cyklostezka mezi areálem U Hrocha na 
pomezí Jundrova, Žabovřesk a Komína 
a tenisovými kurty v Pisárkách dostala 
nový povrch. Pracovníci Brněnských ko-
munikací zde v září dokončili pokládku 
asfaltu. Díky stavební údržbě dvou tisíc 
metrů čtverečních povrchu je stezka 
mezi Komínem a Pisárkami bez nerov-
ností a děr. (and) | foto: Zdeněk Kolařík
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Magistrát informuje

Tvorba nového územního plánu je 
jedním z nejzásadnějších úkolů pro 
Brno a Kancelář architekta města 
Brna. Jeho návrh byl odevzdán 
a následně letos na jaře zveřejněn. 
Poté proběhlo připomínkování a dvě 
veřejná projednání. Na důležitost 
připravovaného dokumentu upozorní 
výstava v Urban centru.

Při projednávání návrhu nového Územního 
plánu města Brna zajímala občany přede-
vším zeleň, cyklostezky, modrozelená in-
frastruktura, zahrádky nebo regulace výšek 
budov. 
Aby se s těmito tématy seznámili Brňané de-
tailně, připravila kancelář městského archi-
tekta výstavu s  názvem 381 346 územních 
plánovačů. To je totiž počet všech obyvatel 
Brna, kterých se zásadní rozvojový doku-
ment týká.
Výstava odpovídá na otázky, co řeší a má ře-
šit územní plán a kdo o tom všem rozhoduje. 
Ukazuje, že jeho tvůrci se snaží návrh i další 
kroky vedoucí k jeho dokončení v roce 2022 
představit a prodiskutovat s veřejností. 
Zájemci se mohou přijít podívat do Urban 
centra na Staré radnici (vchod z Mečové uli-
ce) od 8. října do 27. listopadu, ve všední dny 
od 10 do 12 hodin a od 13 do 18 hodin. Vstup 
je zdarma. 
 

Brno musí pořídit nový územní plán 
do konce roku 2022. Ten nynější z roku 
1994 je pro rozvoj města nevyhovující. 
Na novém dokumentu pracuje 
Magistrát města Brna a Kancelář 
architekta města Brna. V Urban centru 
k tomuto tématu začíná 8. října výstava, 
potrvá do 27. listopadu.

Nový plán za dva roky
Brno na nový územní plán čeká mnoho let. 
Ten současný platí od roku 1994 a  je pro 
potřeby města nevyhovující. Zákon ukládá 
obcím pořídit nový územní plán nejpozději 
do konce roku 2022. Vedení Brna proto činí 
veškeré kroky, aby tomuto požadavku vyho-
vělo a aby byl nový územní plán do této doby 
vypracován a schválen.
Vytvořením návrhu byla pověřena Kancelář 
architekta města Brna (KAM). Ta jej odevzda-
la na konci roku 2019 a 24. března 2020 ho 
Odbor územního plánování a rozvoje Magis-
trátu města Brna zveřejnil. Tím začal proces 
připomínkování. 
Pro to, aby se návrh dostal k co nejvíce lidem, 
bylo zvoleno několik postupů. Dokument byl 
dostupný online na webu města, v originál-
ní velikosti a  tištěné formě byl vystaven na 
venkovní terase magistrátu na Kounicově 
a zájemci mohli zavolat na bezplatnou infor-
mační linku. Na ní a na speciální e-mailové 
adrese odpovídali odborníci na různé dotazy 
týkající se územního plánování. 
Pandemie nového koronaviru situaci zkom-
plikovala, městu se však podařilo společně 
s  KAM uspořádat několik neformálních se-
tkání v různých městských částech. Ke konci 
školního roku se (oproti původnímu termínu 
na začátku května) uskutečnila dvě veřejná 
projednání na brněnském výstavišti v pavilo-
nu E. Lhůta pro podání námitek či připomí-
nek byla kvůli nouzovému stavu prodlouže-
na téměř o dva měsíce. 

Na názoru občanů záleží
Na vrub návrhu nového Územního plánu měs-
ta Brna šlo více než 8 200 podání obsahují-
cích přes 36 000 jednotlivých požadavků na 
úpravu. Těmito námitkami se bude magistrát 
intenzivně zabývat. O jejich možném zapraco-
vání do územního plánu budou zástupci měs-
ta diskutovat s odborníky, Ústavem výzkumu 
globální změny a vysokými školami. Zároveň 
se na podzim chystají setkání s  občanskými 
spolky, které v dokumentu požadují větší ak-
cent na zeleň a ekologická řešení.
Na základě uplatněných připomínek a  ná-
mitek občanů, stanovisek dotčených orgánů 
a  připomínek městských částí bude návrh 
nového územního plánu upraven a v polovi-
ně roku 2021 opětovně projednán. Více se 
dozvíte na webu upmb.brno.cz. ■
 Filip Poňuchálek | foto: KAM Brno

Na novém 
územním 
plánu 
se pracuje. 
Představí 
ho výstava
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Kampaň na podporu  
dárcovství nabírá  
rychlost

Příští rok by se mohla 
částečně zlepšit průjezdnost 
křižovatky u hobbymarketu 
v Bystrci. Za čtyři miliony 
korun stavbaři upraví 
rameno silnice od Kníniček 
– přibude pravý odbočovací 
pruh. Ve špičce by se tu tak 
mohly zkrátit kolony.

Sociální služby budou 
fungovat i díky 
podpoře města
Dotace ve výši téměř 17 milionů korun 
pro nestátní neziskové organizace 
schválili brněnští zastupitelé. 

Město doplatí fungování pečovatelských 
a  asistenčních služeb, domovů pro senio-
ry, chráněného bydlení, denních stacionářů 
pro lidi s handicapem, preventivních terén-
ních programů, nocleháren a komplexní so-
ciální rehabilitace. Podpoří i azylové domy, 
intervenční centra, terapeutické dílny a ak-
tivizační služby. Finance půjdou také na 
inovativní projekty, které na sociální služby 
navazují.  ■

(rob)

Brněnští radní 
v září vybrali 
společnost, jež 
připraví projekto-
vou dokumentaci 
a potřebné prů-
zkumy pro úpravy 
Mendlova náměstí. 
Ty nezablokují 
budoucí komplexní 
proměnu lokality.

Loni byl na nákla-
dy ukrajinské am-
basády částečně 
opraven památník 
padlých ukrajin-
ských vojáků na 
Ústředním hřbi-
tově. Další opravy 
zajistí Brno jako 
vlastník pomníku 
do konce listopa-
du.

Do září se posu-
nulo dokončení 
chodníku přes 
Zouvalku na Br-
něnské přehradě. 
Stezka pro pěší má 
nyní bezpečnou 
šířku po celé trase 
a cestu ulehčí oce-
lová lávka s dře-
věným povrchem 
a zábradlím.

Nejen brněnské nemocnice hlásí kritický nedostatek 
krve i kostní dřeně. Přivést nové i již zkušené dárce do 
odběrových center dvou zdejších fakultních nemocnic – 
to je cíl kampaně Darujme krev pro Brno.   

Kampaň odstartovala začátkem dubna, nouzový stav související 
s  pandemií covid-19 ale její průběh výrazně narušil. Přesto se 
podařilo například vyslat do brněnských ulic tramvaj s vizuálem 
kampaně nebo spustit web darujmekrev.brno.cz.
Na podzim by mělo akcí přibýt. 12. září se na Kraví hoře uskutečnil 
Běh na krev (na snímku). Od září se s videospoty s ambasadory 
Adamem Ondrou a Lucií Šafářovou setkávají cestující v MHD, od 
října se budou vysílat ve zdravotnických zařízeních a  na spor-
tovištích ve městě. Kampaň se představí i hokejovým fanouškům 
během některého z  podzimních domácích zápasů HC Kometa 
Brno. 
V pátek 2. října je v  plánu slavnostní setkání s  předáním bene-
fitů města Brna bezpříspěvkovým dárcům krve a  rovněž v  říjnu 
začne dárcovská soutěž 4,5 dl pro život pro zdejší veřejnosprávní 
a vysokoškolský sektor a také pro veřejnost. Organizovat ji bude 
město Brno spolu s Lékařskou fakultou Masarykovy univerzity. 
Do soutěže se lidé zaregistrují na webu darujmekrev.brno.cz, 
a aby byli zařazeni do slosování, musí podstoupit bezpříspěvkový 
odběr krve nebo některé z krevních složek (plazma, krevní des-
tičky) ve fakultních nemocnicích v Brně. Ve hře je 90 dárkových 
poukazů provozovatele brněnských sportovišť Starez-Sport 
v hodnotě 500 korun a 10 v hodnotě 1 000 korun, losování výher-
ců je plánováno na květen 2021. ■

Zuzana Gregorová | foto: Marie Schmerková

Projekt Janáčkova 
kulturního centra 
doznal několika změn
Technologické zázemí Janáčkova kulturního 
centra a průchod z plánovaného koncertní-
ho sálu do Besedního domu budou v podze-
mí. Nutné pokyny a dodatky smluv schválila 
koncem srpna Rada města Brna v působnosti 
valné hromady městské společnosti Brněn-
ské komunikace, která výstavbu zajišťuje. 
Přesun strojovny ze střechy přinese men-
ší nároky na statické řešení objektu a  také 
zlepšení akustiky. Podzemní spojení nové 
budovy s  nynějším sídlem filharmonie má 
být úspornější a méně naruší vzhled památ-
kově chráněného Besedního domu. ■

(rob)
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Domovy pro seniory si mohou 
pořídit testy na koronavirus
Všech jedenáct Brnem zřizovaných domovů pro seniory a měst-
ská příspěvková organizace Centrum sociálních služeb budou mít 
možnost přímo ve svých budovách testovat personál a podle po-
třeby i klienty na koronavirus. Mohou si za 20 tisíc korun koupit 
přístroj na vyhodnocování a testovací sady, jedna vyjde zhruba na 
300 korun. Zdravotnický personál domova bude proškolen, aby 
zvládl odebírat vzorky z nosohltanu a detekovat nákazu. Jedná se 
o rychlé diagnostické testy, vyhodnocení trvá pouhých 12 minut 
a  spolehlivost se pohybuje kolem 95 procent. Veškeré vybavení 
bude pořízeno z rozpočtu domovů pro seniory. ■

(zug)

Nové hlavní nádraží (A) bude stát na místě dnešního dolního 
nádraží. Architekti musí navrhnout i řešení přednádražního 
(B) a zanádražního (C) prostoru. 

Brno chystá nejmodernější  
hlavní nádraží v Evropě
Poslední srpnový den odstartovala největší architektonická soutěž 
v historii České republiky. Město Brno a státní organizace Správa 
železnic hledají autory podoby nového hlavního nádraží. Hlásit se 
mohou architekti z celého světa. Kancelář architekta města Brna, 
která soutěž organizuje, vyzve k účasti i autory hlavních nádraží 
Vídně, Berlína a Amsterdamu, dalších devět účastníků vybere ze 
zaslaných portfolií soutěžní porota. Do druhé fáze postoupí čtyři 
návrhy. ■

(zug) | ortofoto: KAM Brno

Modré čáry se letos objeví  
ještě v šesti oblastech
Ještě šest oblastí placeného stání se do konce roku 
2020 zapojí do systému rezidentního parkování. V první 
trojici začnou pravidla platit 5. října, zbývající tři budou 
fungovat od 16. listopadu. Všechny patří do zóny C. 

Špitálka (1-06), Trnitá (1-07), Zborovská (2-01). To jsou tři oblasti 
placeného stání, kde budou pravidla rezidentního parkování platit 
od 5. října. Návštěvníci se tu budou řídit pravidly pro zónu C. 
Od 16. listopadu se systém rozšíří také do oblastí Žižkova (1-16), 
Rybářská (1-21) a Chodská (3-03). Všechny budou rovněž patřit do 
návštěvnické zóny C. 
Regulace zde platí pouze v pracovní dny od 17 do 6 hodin tak, aby 
rezidenti mohli pohodlně zaparkovat, když se po práci vracejí do 
svých domovů. 
Pro návštěvníky je prvních 60 minut parkování za den zdarma, 
poté zaplatí za každou hodinu 20 Kč. Poplatek mohou řidiči uhra-
dit pouze pomocí SMS nebo mobilní aplikace, parkovací automaty 
jsou k dispozici pouze v zóně B. 
Pro rezidenty a abonenty platí stejná pravidla všude, nemusí řešit, 
ve které zóně parkují. Potřebují mít vyřízené parkovací oprávnění 
a za roční poplatek mohou v oblasti stát bez rizika i v době, kdy 
platí regulace. Podle systému květinky mohou parkovat i v sou-
sedních oblastech placeného stání. Oprávnění si můžete vyřídit 
online nebo osobně na adrese Zvonařka 5 v úředních hodinách. 
V  letošním roce se modré čáry objevily celkem v  11 oblastech. 
Většina z  nich spadá do návštěvnické zóny C. Další rozšiřování 
rezidentního parkování je podle harmonogramu v plánu na konci 
června 2021. V příštím roce by se mělo přidat osm oblastí.
Veškeré informace najdete na stránkách www.parkovanivbrne.cz. ■

Anna Dudková

Rozvoj Soběšic si vyžádal  
novou školku. Bude za rok
V Soběšicích, při ulicích Melatín a Dohnalova, vyroste nová škol-
ka. Bude mít tři třídy a pojme 75 dětí. Zhotovitele, společnost PS 
Brno, koncem srpna vybrala Rada města Brna. Stavba, jejíž sou-
částí je vybudování zázemí, kuchyně, příjezdu, parkoviště a zahra-
dy, potrvá 12 měsíců. Hotovo by mělo být příští rok.  ■
 (rob)



8 

Magistrát informuje

Setrvávání u rodičů, spolubydlení 
na studentský způsob ve sdílených 
bytech, vždy přítomné riziko dalšího 
stěhování. Ceny nájmů takřka 
odpovídající splátkám, které by 
člověk vložil do hypotéky; na její 
získání mu ale chybí prostředky 
a snadné není ani najít vhodnou 
nemovitost. Začarovaný kruh 
starostí, které mladé lidi zrovna 
neponoukají k rozhodnutí založit 
rodinu, pomáhá město řešit nabídkou 
startovacích bytů se sníženým 
nájemným.

Do 20. října je možné zapojit se do vý-
běrového řízení, ve kterém tentokrát je 
47 startovacích bytů – až na dva jde o byty 
v  novostavbách na Vojtově (na snímku) 
a Valchařské (foto na straně 3). Žadatelé, na 
které se usměje štěstí při losování, se tak 
do prostor vonících novotou nastěhují jako 
vůbec první obyvatelé. 
„Nejvíce bytů nabízí Vojtova. Mezi třiceti 
jednotkami, které jsou k dispozici, se najdou 
garsonky o zhruba 36 metrech čtverečních, 
které poskytnou ideální první domov bez- 
dětným párům, i  dvoupokojové byty, kde 
se pohodlně poskládá mladá rodina. Větší, 
třípokojové byty se nacházejí na Valchařské, 
velkorysou rozlohou kolem 80 až 90 metrů 
čtverečních disponují byty ve starobylých 
domech na Masarykově a  Beethovenově,“ 

Potřebujete se poradit o bydlení? 
Nevíte, jak nejlépe řešit svou životní 
situaci? Pro radu a informace se 
obraťte na Kontaktní místo pro bydlení. 
Najdete ho v budově magistrátu na 
Malinovského náměstí 3 v přízemí 
vlevo, funguje v úředních hodinách 
(po a st 8–17, pá 8–12). Využít můžete 
i e-mail bydleni@brno.cz či telefon  
542 173 181.

shrnula vedoucí bytového odboru brněn-
ského magistrátu Iva Marešová.
O startovací byt mohou ve výběrovém řízení 
zažádat páry, jejichž celkový čistý měsíční 
příjem činí minimálně 27 300 Kč a maximál-
ně 58 013 Kč. Oba žadatelé musejí být zle-
tilí, ale mladší 35 let, nesmějí vlastnit dům 
nebo byt a ani být jeho nájemci (nebo musí 
prokázat, že je toto bydlení vzhledem k je-
jich finanční či sociální situaci nevyhovují-
cí). Podmínkou také je, aby žadatelé neměli 
žádné dluhy za užívání bytu nebo za služby 
s tím spojené. 
Žádost je třeba doručit na podatelnu ma-
gistrátu na Malinovského náměstí 3, aktu-
ální výběrové řízení je otevřeno do 20. října. 
V  žádosti partneři uvedou popis stávající 
bytové situace, trvalé bydliště, datum na-
rození, kontaktní e-mail nebo telefon a také 
specifikují, o jaký byt či byty mají zájem. Na 
zalepenou obálku napíšou „Startovací byt“ 
a kontaktní adresu jednoho ze žadatelů.

Děti mají přednost
Z  dodaných žádostí, které splňují všechny 
podmínky, se noví nájemníci vybírají losem. 
U každého bytu probíhá losování tak, že se 
nejprve vybírá ze skupiny žadatelů s  dítě-
tem/dětmi (sem spadají i páry, kde je žada-
telka těhotná). Další v pořadí jsou manželé 
a registrovaní partneři a třetí skupinu před-
stavují nesezdané páry.
Přihlásit se lidé mohou o více bytů zároveň. 
Pokud jsou vybráni u jednoho, jsou z další-
ho losování vyřazeni. Smlouva o  nájmu se 
uzavírá na dobu určitou tří let s možností 
prodloužení o  dva roky. Výše nájemného 
(u  nových bytů na Vojtově a  Valchařské 
90  Kč/m2/měsíc, u  Masarykovy a  Beetho-
venovy 61,54 Kč/m2/měsíc) se každoročně 
zvedá o míru inflace. Tyto podmínky dovo-
lují nájemníkům, aby si našetřili prostředky 
na budoucí bydlení.
Volné startovací byty a jejich fotografie jsou 
vždy zveřejněny v kapitole Bytový odbor na 
stránkách www.brno.cz. Na stejném místě 
také naleznete všechna kritéria, která je 
třeba splnit, stejně jako termíny prohlídek 
bytů nebo kontaktní osoby, na které se mů-
žete obrátit. ■
 Radka Loukotová | foto: Zdeněk Kolařík

Bydlení 
pro mladé: 
v nabídce 
je 47 
startovacích 
bytů
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Akce v Brně — říjen 2020

ne 25. 10. | 10.00 hod. 
S vynálezcem dětských  
snů se setkáte v divadle
Divadlo Bolka Polívky uvede hru 
Aby se děti divily inspirovanou 
texty a obrázky brněnského 
malíře a spisovatele Aloise 
Mikulky. 
www.divadlobolkapolivky.cz

so 31. 10. | 19.00 hod. 
Na Hudební scénu na  
Pretty Woman  
Jevištní zpracování slavného 
filmu Pretty Woman uvidíte 
na Hudební scéně Městského 
divadla Brno v režii Stanislava 
Moši.
www.mdb.cz

denně od 10 do 20 hod. 
Vyfoťte si exempláře motýlů 
z celé planety
Exotickou zahradu se stovkami 
živých motýlů z Jižní a Střední 
Ameriky, Afriky, Asie či Oceánie 
najdete v pasáži Rozkvět. 
www.papilonia.cz

pá 23. 10. | 19.00 hod. 
V Mahenově divadle připravují 
hru Milana Kundery
Absurdní drama Majitelé klíčů, 
odehrávající se za 2. světové války 
v době stanného práva, můžete 
vidět v režii Martina Glasera. 
www.ndb.cz

pá 23. 10. | 19.00 hod.  
Český filharmonický sbor 
funguje již 30 let
V katedrále sv. Petra a Pavla 
proběhne slavnostní koncert 
k 30. výročí trvání Českého 
filharmonického sboru. 
www.cfsbrno.cz

so 24. 10. | 19.00 hod. 
Městské divadlo uvede hořkou 
komedii Bella Figura
Současná konverzační komedie 
vás zavede do luxusní francouz- 
ské restaurace, kde se odhalí 
nejedno tajemství protagonistů.  
www.mdb.cz

Až do 29. listopadu je v Letohrádku Mitrovských 
k  vidění výstava Skřítci a  trpaslíci. Jak název 
napovídá, na výstavě potkáte trpaslíky a  skřít-
ky v nejrůznější podobě, od historických sošek, 
pohlednic, přání, hrníčků, loutek, skleněných 
figurek až po klasické zahradní trpaslíky nebo 
retro stojánky na vánoční stromek. „Nechybí ani 
výtvarná dílna, kde si děti můžou vyrobit figurku 
skřítka na památku,“ láká kurátor Petr Lukas. 
Výstava je otevřena od úterý do neděle od 10 do 
16 hodin.  ■

(java) | foto: Letohrádek Mitrovských

Festival láká filmové fanoušky na cenami 
ověnčené i  divácky úspěšné snímky aktuální 
německé, rakouské a  švýcarské produkce do-
plněné o dokumentární a krátké filmy. Nebudou 
chybět psychologická dramata ani komedie 
různým způsobem vykreslující příběhy lidí, kteří 
při hledání svého místa ve světě, štěstí, lásky 
a  úspěchu naráží na limity doby i  svoje vlastní. 
Program filmové přehlídky, která se koná v  br-
něnském Kině Art od 2. do 6. listopadu, najdete 
na webu www.dasfilmfest.cz.  ■

(java) | foto: archiv organizátorů

Připraveny jsou tvořivé dílny nebo detektivní 
hra Velká dýňová loupež. Můžete se zapojit i do 
soutěže o  nejhezčího dýňového bubáka. Stačí 
přijít 18. října v 11 hodin do Otevřené zahrady na 
Údolní 33 a popustit uzdu fantazii, vše potřebné 
bude připraveno. „Akce se těší velké oblibě. Le-
tos je vzhledem k  situaci akce omezená počtem 
návštěvníků, a  proto doporučujeme koupi vstu-
penek online na www.otevrenazahrada.cz,“ přibli- 
žuje vedoucí týmu Otevřené zahrady Nadace Part-
nerství Eva Kvapilová.  ■

(java) | foto: Nadace Partnerství

do 24. 10. 
MZK představí osobnost 
Kateřiny Šimáčkové
V rámci cyklu Oči Brna nahléd-
nete na publikační činnost 
ústavní soudkyně Kateřiny 
Šimáčkové i do knihy Mužské 
právo, na které se podílela.
www.mzk.cz

do 30. 11. 
Advokáti proti totalitě  
v káznici na Cejlu
Česká advokátní komora při- 
pravila výstavu o advokátech, 
kteří se neváhali ve jménu svých 
klientů a svého přesvědčení 
postavit totalitě.
www.advokatiprotitotalite.cz

5. 10. – 4. 11. 
Zajděte na výstavu 
počítačových grafik  
Jan Kratochvíla vystudoval 
fakultu umění a designu, obor 
performance. Jeho výstavu 
můžete vidět v Ponava café. 
www.ponava.cafe

st 7. 10. | 19.00 hod. 
Na jeviště míří další operní dílo 
Bohuslava Martinů 
Do Janáčkova divadla se vrací 
další z děl Bohuslava Mar-
tinů Řecké pašije s krásným 
a rozsáhlým sborovým partem. 
www.ndb.cz

8.–11. 10. 
Káznice hostí komiksový 
festival KOMA
Tématem letošního ročníku je 
tabu. Čeká vás spousta work-
shopů, koncertů, DJs, divadel, 
performance a živého malování.  
www.festivalkoma.cz

so 17. 10. | 17.30 hod. 
Dům umění zve na prohlídku 
výstavy o vile Tugendhat
Projděte si výstavu Mies v Brně 
/ Villa Tugendhat s jejími 
kurátory Dagmar Černouškovou 
a Jindřichem Chatrným.
www.dum-umeni.cz

Letohrádek Mitrovských  
obsadili skřítci

Das Filmfest uvede  
psychodramata i komedie 

O oblíbenou Dýňovou  
slavnost lidé nepřijdou 
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Rozhovor

Z architektury jsem  
chtěl v prváku utéct,  
říká nynější děkan

Architekti už se v Brně vzdělávají 100 + 
1 rok, k  čemuž jste připravili sérii akcí. 
Co nás v rámci podzimních oslav čeká? 
Přímo pro nás připravila brněnská platfor-
ma D’Epog hru nebo spíše sérii performan-
ce, která se vztahuje nejen k  výročí archi-
tektury, ale také k  narození Adolfa Loose. 
Máme v  plánu uspořádat jedno nebo dvě 
vydání Pecha Kucha (dynamické prezen-
tace, na nichž má každý řečník k dispozici 
přesně 6 minut a 40 vteřin, pozn. red.). Za-
čátkem října pilotně otevřeme Galerii archi-
tektury, která je poslední dva roky zavřená, 
zapojíme se do festivalu Film a architektu-
ra. Chceme zkrátka oslovit veřejnost, nabíd-
nout program, kterým by fakulta přesáhla 
svoje hranice a  na druhou stranu pozvala 
lidi k sobě.

Je pro fakultu výhoda, že vyrostla na 
funkcionalistické tradici, nebo je to stín, 
který se těžko překračuje?
Silná tradice je výhoda, protože máte pevný 
bod, ke kterému se můžete vztahovat, i kri-
ticky, ale v  každém případě vás ukotvuje. 
Nesmí se z  něj ale stát dogma. Mimocho-
dem, je zajímavé vůbec mluvit o funkciona-
lismu jako o tradici, protože přesně tradici 
funkcionalismus ve své době odmítal a sna-
žil se ji překonat. Myslím, že ten „stín“ jsme 
překročili minimálně v  tom, že na fakultě 
existují i  jiné myšlenkové klastry, které se 

vzájemně ovlivňují, a  díky tomu tu fungu-
je automatická kritika a sebekritika. Vidíte 
totiž, že věci jdou dělat nebo vnímat i jinak, 
než o nich uvažujete vy sám. Tahle pluralita 
je model, který bych chtěl udržet. 

Na pozici děkana působíte už dva roky, 
stále ale vedete i ateliérovou výuku. Jak 
tyhle ateliéry vlastně fungují?
Ateliérová výuka je určité specifikum ar-
chitektury a  dalších uměleckých oborů 
a s umělci je spjatá historicky. Vyvinula se 
z původně sochařských ateliérů v Itálii, kde 
učňové pracovali na dílech svých mistrů. 
U  nás nefungují tyhle typicky mistrovské 
ateliéry, studenti nejsou celé studium u jed-
noho „mistra“, ale střídají je a zkouší různé 
věci. Ateliéry mají velkou kreditovou dota-
ci – předpokládá se, že až polovinu zátěže 
studenta v  semestru tvoří právě ateliér. 
Během jednoho semestru nebo celého roku 
sdílí jeden prostor a v něm se věnují společ-
nému projektu, který řeší buď samostatně, 
nebo v menších skupinkách dvou až tří lidí. 

Svůj ateliér vedete společně s  kolegou 
Jaroslavem Sedlákem. Co například jste 
v něm se studenty řešili?
Jedno ze stěžejních témat neslo název 
Za hranicí farmakonu. Zamýšleli jsme se 
nad tím, jak profese architekta uvažuje 
o městě. To uvažování je totiž infiltrováno  

Měl to být rok oslav. Oslav druhého století, do kterého v Brně vstupuje vzdělávání 
v architektuře. Rok jedna. Jenže ani taková událost není koronaviru svatá, a tak 
nutným hygienickým opatřením ustoupily plánované přednášky, setkání Pecha 
Kucha i hudební festival. „Ten první rok nového století vzdělávání architektů uply-
ne 5. listopadu. Do té doby bychom rádi ještě alespoň část podzimního programu 
uskutečnili. A některé aktivity si zkrátka necháme na rok dva,“ říká děkan Fakulty 
architektury VUT v Brně Jan Kristek.

Odbor architektury vznikl na 
Vysokém učení technickém 
5. listopadu 1919, samostatná 
Fakulta architektury byla  
založená až v 70. letech.
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Ing. arch. MArch Jan Kristek, Ph.D.

Vystudoval Fakultu architektury VUT v Brně i Akademii výtvarných umění ve Vídni. Na brněnskou 
alma mater se následně vrátil jako vyučující. 
Všechno mohlo být jinak, kdyby si splnil klukovský sen a věnoval se hudbě. Nebo kdyby studium ar-
chitektury vzdal v prváku, který, jak říká, bylo těžké překonat, protože byl hodně technický. „V prváku 
se navrhovalo málo, to jsme teď při tvorbě nových akreditací změnili. Teprve ve druháku nastoupily 
v plné míře ateliéry, začalo mě to hodně bavit a vyvinulo se to až ve fascinaci,“ říká Kristek, který byl 
v roce 2018 ve svých 35 letech zvolen děkanem. 
„Mělo to pro mě hluboký význam a rozhodně toho nelituji. Potřeboval jsem v tu chvíli ve své práci 
něco změnit, abych neustrnul, a tohle byl jeden velký experiment. Zajímalo mě, co se stane, jak celý 
systém funguje, jestli s ním lze něco udělat...“ 
Když už do toho teď pronikl, uvažuje o další kandidatuře? „Ta možnost tu je, ale závisí na vnějším okolí 
a na jeho hodnocení, ale i na mé vnitřní motivaci. Experiment už se nekoná, musel bych najít nové 
palivo, abych za ty čtyři roky nevyhořel.“

tzv.  medikalizačním diskurzem, podle ně-
hož se architekti dívají na město jako na ne-
mocný prostor, který mají napravit. Původ 
tohoto diskurzu je v 19. století, kdy se měs-
ta extrémně rozrůstala a byla opravdu ne-
bezpečná z hlediska infekcí i průmyslového 
znečištění. Ale je tenhle přístup platný i pro 
město 21. století? K tzv. urbánním pouštím, 
nedefinovaným zástavbou, třeba okolí krá-
lovopolského Teska nebo maloměřického 
nádraží, proto studenti hledali vlastní pří-
stup. Nelze sice říct, že je celý ten diskurz 
překonaný, ale pomáhá nám řešit jen malý 
výsek věcí. Architekti a zvlášť urbanisté by 
se měli dívat i do jiných oborů a nelpět na 
historických koncepcích. Další zadání pro 
studenty bylo, aby několik týdnů strávili 
v  brněnských architektonických kancelá-
řích, ale ne na klasické praxi. Měli zkoumat, 
jak daný ateliér funguje, a na základě těchto 
zkušeností vytvořit strategii fungování své-
ho vlastního ateliéru. Zkušenosti se přitom 
velmi různily, někteří byli ve velkých korpo-
rátních ateliérech, jiní v malých kancelářích 
zaměřených na privátní projekty...

To zní poměrně prakticky.
To je zajímavý postřeh, protože právě náš 
ateliér je často vnímaný jako konceptuální, 
od praxe vzdálenější. Studenti vytvoří spíše 
studie, než aby navrhovali detaily nebo kon-
krétní technická řešení, jako je to v  atelié-
rech, které vedou praktikující architekti. Za 
toho já se momentálně nepovažuji. A i když 
Jaroslav Sedlák praktikující architekt je, oba 
máme tendenci jít do filozofujících projektů, 
které se ptají – v  případě výše zmíněných 
příkladů –, jak se profese architekta dívá na 
prostor města nebo jak nahlíží sama na sebe. 
Těším se, až se zase budu moct naplno vě-
novat vymýšlení témat, reflexi toho, čím je 
aktuálně třeba se zabývat. V tomhle ohledu 
doufám, že nebudu děkanem navěky.  ■
 Radka Loukotová | foto: Zdeněk Kolařík
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Aktuálně

V Areálu sportovních  
nadějí najdou zázemí  
mladí sportovci

Do 16. října mohou lidé 
nominovat dobrovolníky 
na cenu Křesadlo 2020. 
Smyslem je zviditelnit 
příběhy vzájemné a nezištné 
pomoci a vzbudit zájem 
o dobrovolnictví. Více najdete 
na www.kresadlojmk.cz.

Brno narůžovo. Město 
podpoří prevenci 
rakoviny prsu 
Nácvik samovyšetření prsu, fontána 
před Janáčkovým divadlem v růžové 
barvě. Kampaň Brno narůžovo 
připomene důležitost prevence 
rakoviny prsu. 

V  říjnu si lidé po celém světě připomínají 
význam prevence v  boji s  rakovinou prsu. 
Město se přidá s  kampaní Brno narůžovo. 
Návštěvníky čekají celý měsíc besedy, před-
nášky, lekce samovyšetření a mnoho dalšího. 
Symbolickou růžovou barvou se 14. října roz-
svítí fontána před Janáčkovým divadlem. Od 
15 hodin se tamtéž chystá zajímavý program. 
Více najdete na www.brnonaruzovo.cz.  ■

(and)

V září se děti vrá-
tily do Mateřské 
školy Kamenná 21, 
která prošla celko-
vou rekonstrukcí. 
Do dvora byla při-
stavěna další třída, 
kapacita školky se 
tak zvýšila z 36 na 
66 dětí.

Mezi Kníničkami 
a Jinačovicemi 
vznikne nová cy-
klostezka, v pro-
vozu by mohla 
být příští rok na 
podzim. Tříkilome-
trový úsek vyjde 
na zhruba 22,5 mi-
lionu korun.

Brno rozdá pod-
nikatelům 2,5 mi-
lionu korun na 
prototypy. O grant 
se mohou firmy 
přihlásit na webo-
vé stránce jic.cz/
prototypuj-a-ove-
ruj do 25. října. 

Talentovaná mládež bude časem moci trénovat v nově 
budovaném Areálu sportovních nadějí při Sportovním 
gymnáziu Ludvíka Daňka na Botanické. Jeho výstavba 
začala koncem srpna slavnostním poklepáním 
základního kamene. 

Nová budova nabídne sportovcům kvalitní podmínky při jejich 
přípravě. Již v  loňském roce na místě, kde vznikne, proběhla 
demolice staré nafukovací haly. 
Objekt bude členěn do dvou základních částí. Vyšší část, situo-
vanou do areálu, tvoří dvojice nad sebou umístěných tělocvičen. 
Nižší část, orientovaná do ulice, obsahuje zázemí šaten a  kabi-
netů, doplněné podélným traktem zastřešené tréninkové běžecké 
dráhy. Hala bude vybavena speciálním sportovním náčiním, aby 
se tam mohly konat soutěže i na mezinárodní úrovni. Odhaduje 
se, že bude dokončena v závěru příštího roku.
„Naši studenti dosahují skvělých sportovních výsledků, 25 % 
z  nich jsou reprezentanti České republiky. Moderní hala před-
stavuje neskutečné zlepšení podmínek pro sportovní trénink. 
Víceúčelová hala je zaměřená především na atletiku, tělesnou 
výchovu a  všestrannou sportovní přípravu, gymnastická hala je 
specializovaná hlavně na gymnastiku, tělesnou výchovu a  vše- 
strannou sportovní přípravu se zázemím. Objekt bude využíván 
pro výuku i  trénink se sportovními oddíly, které s  námi spo-
lupracují,“ řekl ředitel Sportovního gymnázia Ludvíka Daňka 
Radek Klimeš.
Investice vyjde celkem na 160 milionů korun. Zřizovatel školy, Ji-
homoravský kraj, uhradí 110 milionů, 50 milionů přispěje město 
Brno. ■

Marek Dvořák | vizualizace: archiv JMK

Dobrovolníci se 
budou starat o hroby 
na Ústředním hřbitově
Vytrhat plevel, umýt náhrobní desku. Pro po-
zůstalé běžné úkony při návštěvě místa po-
sledního odpočinku jejich blízkých. O vybra-
né zpustlé hroby, u kterých skončila 10letá 
nájemní smlouva, k  nimž se nikdo nehlásí, 
a proto po třech letech přecházejí do majet-
ku města, se takto budou starat dobrovolníci 
organizovaní jihomoravskou Pamětí národa. 
Nový projekt města, Správy hřbitovů města 
Brna a společnosti Post Bellum odstartoval 
v září. Máte zájem se k dobrovolníkům připo-
jit? Hledejte informace na Facebooku Paměti 
národa Jihomoravský kraj. ■

(ral)
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Aktuálně

Lidé vyvezou odpad  
do tří nových sběrných středisek 
Sběrná střediska odpadů v Brně se rozrostou o tři nová – v Žabo-
vřeskách, Židenicích a Maloměřicích. Středisko na Slaměníkově po-
jme 225 tun odpadů ročně, výstavba by měla stát 2,7 milionu korun. 
Od letošního září do srpna 2021 vzniká za asi 12,1 milionu korun 
další sběrný dvůr při křižovatce Lazaretní a Koperníkovy. Nahradí 
dříve zrušené středisko Nezamyslova, kapacita bude 1 030 tun roč-
ně. Poslední středisko za 10,1 milionu vyroste do května 2021 na 
Sochorově, nahradí to současné, ale bude asi o 200 metrů dál. Vět-
šinu nákladů na výstavbu všech zmíněných sběrných dvorů pokryje 
dotace.  ■

(and)

FESTiN pořádá Liga vozíčkářů. Její letošní třicetiny kromě 
festivalu oslavíte i na benefičních koncertech nebo v taneční 
kavárně. 

Vozíčkáři zahájí festival 
průvodem. Nebo průjezdem?
Průvod „atypických komediantů i  alegorických vozíků“, jak jej 
popisují organizátoři, zahájí festival integrované tvorby FESTiN. 
O konání týdenní přehlídky divadla a tance se tak 16. října v cent-
ru města dozvědí kolemjdoucí přímo od handicapovaných umělců 
a  jejich přátel. „Chceme naším specifickým uměním i  humorem 
zasáhnout do veřejného prostoru a  pozvat Brňany na festival,“ 
řekla za pořadatele Aneta Vidurová. Více na www.divadlobarka.cz 
nebo www.ligavozic.cz.   ■

(ral) | foto: Mila Vašíčková

Senioři si zazpívají a naučí 
se pracovat s tabletem
Na první den v říjnu připadá každoročně Mezinárodní den 
seniorů. K jeho oslavě například brněnská zoo nabídla 
starším lidem zvýhodněné vstupné a jízdu vláčkem 
zdarma. Tato akce je součástí dvouměsíční kampaně 
Brněnské dny pro seniory. Co ještě stihnete v říjnu?

Kdo vnímá hudbu jako důležitou součást svého života, může se 
6. října zúčastnit muzikoterapeutického setkání v Senior a Family 
Pointu na ulici Okružní na Lesné. Hudební dovednosti, hra na hu-
dební nástroj nebo bezvadný zpěv nejsou podmínkou. Pokud bys-
te si ale zapět chtěli, je na témže místě o den později připraveno 
zpívání pro radost. To patří do pravidelného středečního programu 
zmíněného Senior Pointu. A do třetice zpěv na Lesné – 27. října jsou 
zváni prarodiče s vnoučaty nebo rodiče s malými dětmi na Zpívání 
s nejmenšími. Tato setkání se na Okružní konají jednou měsíčně (ne 
v Senior Pointu, ale ve velkém sále v 1. patře téže budovy).
Kdo by si místo procvičení hlasivek chtěl protáhnout tělo, může si 
vybrat 7. října ranní cvičení pro ženy v Centru Mandala na Opletalo-
vě, 21. října cvičení pro zdraví s Kateřinou Felklovou opět na Okruž-
ní nebo výlet do Třebíče za židovskými a jinými památkami. Jeho or-
ganizátorem je CVČ Botanka, více informací hledejte na jejím webu.
Na seniory, kteří by se chtěli více dozvědět o komunikaci v online 
světě, cílí seminář zaměřený na aplikace vhodné k virtuálnímu po-
vídání. Uskuteční se 15. října na adrese Bašty 8, 4. patro, pořádá jej 
spolek Spokojený senior – KLAS. Ten nabízí i ukázkovou lekci Tablet 
krok za krokem pro seniory, a to 29. října na témže místě.
V programu Brněnských dnů pro seniory nechybí ani prevence, 7. říj-
na na téma kriminalita (infocentrum policie, Běhounská) a 27. října 
o zdraví (klub Leitnerova).
Brožuru s  kompletními informacemi o  kampani najdete na  
www.brno-prorodiny.cz. ■

Zuzana Gregorová

Navštivte brněnské výstaviště 
z pohodlí domova
Ve spolupráci studentů Mendelovy univerzity a zaměstnanců od-
dělení GIS brněnského magistrátu vznikl podrobný 3D architek-
tonický model výstaviště dostupný online odkudkoliv s kvalitním 
připojením. Zobrazíte ho na mapovém portálu gis.brno.cz nebo 
pod přímým odkazem www.brno.cz/3d-vystaviste. ■
 (gak)
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Aktuálně

Pomozte vybrat 
osobnost neziskovek, 
anketa stále běží 
Do 1. listopadu může veřejnost hlasovat 
v anketě Osobnost nestátních neziskových 
organizací Jihomoravského kraje 2020. Při-
bližuje osudy lidí, kteří se nad rámec svých 
povinností podílí na utváření obrazu ne-
ziskového sektoru ve společnosti. Více na 
webu osobnostnnojmk.cz. ■
 (gak)

Péči o „křehké 
bojovníky“ zobrazuje 
výstava
Spolek Neonatologie Brno připravil 
kampaň u příležitosti Světového dne 
předčasně narozených dětí, který 
připadá na 17. listopadu.  

Do 7. října si lidé mohou na Moravském 
náměstí prohlédnout velkoformátové fotogra-
fie zachycující péči o  předčasně narozené 
děti, kterým neonatologové říkají – vzhledem 
k  jejich zranitelnosti a  zároveň obrovské vůli 
k životu – křehcí bojovníci.
V  listopadu je v  plánu nasvícení hradu Špil-
berku symbolickou purpurovou barvou 
(16.) a Běh pro křehké bojovníky v  rámci Br-
něnského běžeckého poháru (17.). ■

(zug)

Oslavte podzim 
v Lipce: vyrobte hmyzí 
hotel a zasaďte strom
Dva říjnové víkendy + pět pracovišť Lipky = 
jeden velký hold podzimní přírodě. Série akcí 
nazvaná Lipka pro Zemi startuje v  sobotu 
10. října třeba pozorováním práce včelky nebo 
hlemýždě a pokračuje o den později výrobou 
hmyzího hotelu a  sázením stromu. Sobot-
ní odpoledne a  večer 17. října bude patřit 
„malému festivalu velkých výzev“ Já a klima 
s  tvořivými dílnami pro dospělé a  koncer-
tem. Podrobné informace o těchto i dalších 
akcích najdete na webových stránkách  
www.lipka.cz/lipka-pro-zemi.  ■ 

(ral) | foto: archiv Lipky

Desetiletí orloje 
na náměstí Svobody 
mapuje kniha 
Deset let se nejen Brňané scházejí u časostro-
je z černé žuly na náměstí Svobody. K oblibě 
novodobého symbolu města přispívá i  jeho 
zajímavá funkce: každý den v  11 hodin se 
v  něm uvolní skleněná kulička připomínající 
jednu ze zásadních kapitol brněnské historie 
– úspěšnou obranu před Švédy v roce 1645.
Při příležitosti oslav této dekády měli lidé 
v  půlce září šanci ulovit či v  centru města 
najít limitované skleněnky s vygravírovanou 
desítkou (na snímku). 
K  výročí vznikla také designová publikace 
s názvem Kolik je hodin?, kterou vydalo na-
kladatelství VUTIUM. Za texty stojí Josef 
Chybík a  jeden z  autorů hodinového stroje 
Oldřich Rujbr a grafickou podobu jí dal druhý 
tvůrce „orloje“ Petr Kameník. Knihu je možné 
koupit mimo jiné v  informačním centru TIC 
Brno na Radnické za 999 korun.   ■
 (gak) | foto: Zdeněk Kolařík

Ulice budou brázdit 
nové autobusy 
s nezvyklým vzhledem 
Dvacet nových autobusů značky SOR s fu-
turistickým designem bude od října vozit 
cestující v Brně. Pokud se osvědčí, nakoupí 
Dopravní podnik města Brna do roku 2022 
dalších až 31 vozů. Lidem zpříjemní cestu 
klimatizace i  USB nabíječky, širokoúhlé 
LED monitory nebo nízkopodlažní pro-
vedení. Zajímavostí jsou vyhřívaná čel-
ní skla. Nové vozy pojedou zejména na 
linkách 41, 43, 52, 54, 57, 67, 70 a 71, kde 
postupně nahradí starší vozy Karosa B 931 
a  Citelis. DPMB provozuje 320 autobusů. 
Momentálně je 94 procent z  nich nízko-
podlažních. Nákup dvaceti vozů vyšel na 
102 miliony korun.   ■ 

(and)

Větší a hlubší bazén doplněný 
o vodopád si od poloviny září užívá 
lední medvědice Cora v Zoo Brno. 
Nejenže má v expozici větší pohodlí, 
díky tomuto novému zázemí splní zoo 
podmínky pro získání samce, se kterým 
by medvědice mohla přivést na svět 
další mláďata. Úprava výběhu vyšla na 
12,6 milionu korun. (gak) | foto: Zoo Brno
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Inzerce

Jak bojovat 
s pomluvou? 

Kdo se v životě setkal s tím, že ho někdo po-
mluvil, ví, jak těžké je se bránit. Když jsem si 
během studia přivydělávala jako servírka, upo-
zornila mě kolegyně na tělnatého hosta: „Je la-
komý, nedává 
spropitné a své-
mu nástupci 
v kanceláři prý 
dokonce odmon-
toval žárovku (!) 
ze stolní lampy.“

Výsledek byl, 
že se ho nikdo 
z nás nehnal ob-
sloužit. A ačkoli 
kolegyně časem 
přiznala, že si ho 
s někým spletla, 
mně pokaždé, když jsem ho někde zahlédla, hla-
vou problesklo: „Hele, ten lakomej!“

Takto zkrátka funguje náš mozek. Škatulku-
jeme a těžko měníme zažitý názor. Tehdy jsem 
netušila, že boj s tímhle fenoménem bude jed-
nou náplní mojí práce: vyvracet nepravdivá tvr-
zení, která se šíří o Evropské unii, jako tisková 
mluvčí. Stejně jako by pan „(ne)lakomý“ sotva 
uspěl s obcházením číšníků s tvrzením „Já nej-
sem lakomý“, ani já neobcházím domy s dobro-
srdečným: „Ahoj, Evropská unie je bezva!“ Rad-
ši přinášíme fakta o tom, co dělá. Například jak 
pomohla v době pandemie Česku. Ne, na Letišti 
Václava Havla nepřistávala letadla EU s rouška-
mi. To ani není možné. Unie totiž nemá skoro 
žádné pravomoci v oblasti zdravotnictví. Přes-
to pomohla. Všude, kde mohla – a to zejména 
penězi. Bez nich by nebyly programy COVID I, 
COVID II či COVID Praha ani vynálezy českých 
vědců, ba ani peníze na vakcínu. Prosím, vzpo-
meňme si na to, až se zase někde objeví, že EU 
prý „nepomohla“. Stejně jako u toho „lakomého“ 
nemusí být všechno tak, jak kdosi tvrdí. Užijte 
si v rámci možností poklidný podzim!

 Magdaléna Frouzová

Česku pomohla během 
pandemie COVID-19 
Evropská unie
Peníze:
 ▪ COVID I – EU poskytla polovinu z celkové částky 1 mld. Kč 
 ▪ COVID II – EU poskytla celou částku 5 mld. Kč 
 ▪ COVID Praha – EU poskytla celou částku 600 mil. Kč 
 ▪ ANTIVIRUS – ČR na něj díky EU získá téměř 50 mld. Kč

Výzkum:
 ▪ Čeští vědci přišli s několika úspěšnými vynálezy. Vyvinuli například velkokapacitní 

testování (Univerzita Palackého), roušky a filtry z nanovláken (Technická univerzita 
v Liberci), ochranné masky, které lze vytisknout na speciálních 3D tiskárnách (ČVUT). 
Tyto objevy vzešly z výzkumných středisek podpořených z peněz EU. V letech 2014–2020 
jde z evropských fondů na českou vědu, výzkum a vzdělávání 73 miliard korun. Bez peněz 
z EU by čeští vědci neměli k dispozici tak moderní infrastrukturu, která je pro úspěšný 
výzkum klíčová. 

Návraty občanů ČR domů:
 ▪ EU spolufinancovala i návraty pěti tisíců našich spoluobčanů (a spousty jiných Evropanů), 

kteří uvízli během pandemie ve světě.

Léky, jídlo, odpadky:
 ▪ Pro 30 000 nejakutnějších případů nakažených pacientů koupila EU léčbu přípravkem 

remdesivir.
 ▪ Zavřené hranice ohrozily dodávky do supermarketů, lékáren a továren. EU dohodla 

tzv. „zelené pruhy“, kudy mohly kamiony projet. Pro kamioňáky vyvinula aplikaci 
k monitorování situace na hranicích. A vyjednala výjimku pro sezónní pracovníky 
v zemědělství, aby se stihlo zasít včas.   

Vakcína: 
 ▪ EU masivně přispívá na vývoj vakcíny, která bude dostupná pro všechny Evropany (na 

rozdíl od zemí, které ji chtějí hlavně pro své občany a ostatním prodávat za horentní sumy).  

Lži o koronaviru: 
 ▪ Internetem se šířilo leccos: od spikleneckých teorií, že jde o biologickou zbraň, až po 

životu nebezpečné lži, že na něj zabírá bělidlo. Evropská komise spustila webovou stránku 
o dezinformacích, kde je uvádí na pravou míru: 

 ec.europa.eu/coronavirus-disinformation_cs.

Jak kontaktovat EU v České republice?
E-mailem na adrese comm-rep-cz@ec.europa.eu
Telefonicky na čísle +420 224 312 835
Přes sociální sítě: na Facebooku (fb.com/EvropskakomisevCR), 
na Instagramu (@evropa.cz) nebo na Twitteru (@ZEK_Praha)
Na webu www.evropska-unie.cz
Poštou na adrese Evropský dům, Jungmannova 24, 111 21, Praha 1
Nebo v regionálních centrech Europe Direct – to nejbližší najdete 
na www.europedirect.cz
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Bydlení je pro spokojený život rodin zásadní. 
Město svým obyvatelům nabízí různé typy 
„nestandardního“ bydlení, třeba startovací byty pro 
mladé se sníženým nájemným (aktuálně 120) nebo 
sociální byty (208). Dále pronajímá bezbariérové byty 
(331) a eviduje 998 bytů v domech s pečovatelskou 
službou. Podrobnosti hledejte na www.brno.cz 
v kapitole Bytový odbor.



Co rodiny potřebují  
pro spokojený život?  
Některé služby nabízí i město
Pro Brno je rodinná politika jednou z klíčových oblastí. Jako každé město usiluje o to, aby tu lidé 
zůstávali a zakládali své rodiny. Co k tomu potřebují? Především mít kde bydlet, kde pracovat 
a postarat se, jak nejlépe dovedou, o své děti. Veřejná správa jim nabízí některé služby a finančně 
podporuje různé projekty, aby rodinám ulehčila či zpříjemnila život.

Podle Zprávy o  stavu města za rok 2019 
v  Brně vzrostl počet obyvatel a  stále se 
udržuje i  vysoký počet narozených dětí. 
V  jihomoravské metropoli bylo také nejví-
ce svateb a  nejméně rozvodů za poslední 
dobu. Tyto trendy chce podporovat i veřej-
ná správa v  čele s  volenými orgány města 
a Magistrátem města Brna. 
První krok udělalo Brno v  roce 2007, kdy 
městská rada schválila deklaraci na podpo-
ru rodin. O  rok později na to navázala za-
stupitelstvem schválená koncepce rodinné 
politiky. A  do roku 2008 se datuje i  počá-
tek dotačního programu v oblasti podpory 
rodiny. Tehdy také Brno zvítězilo v soutěži 
Obec přátelská rodině v kategorii měst nad 
50 000 obyvatel. 
Rodinná politika města spočívá především 
v  navazování a  udržování spolupráce mezi 
orgány samosprávy, neziskovým sektorem 
a  dalšími zainteresovanými organizacemi. 
Z městského rozpočtu jdou také každoroč-
ně statisíce korun různým spolkům a spo-
lečnostem na služby pro rodiny. Od roku 
2016 se tímto tématem na brněnském ma-
gistrátu zabývá oddělení prorodinné politi-
ky na odboru zdraví.

Žádosti o dotace se přijímají v říjnu
Stavebním kamenem rodinné politiky měs-
ta jsou dotace. „V minulých letech jsme měli 
dva dotační tituly, jeden na projekty pro ro-
diny a druhý na podporu aktivního stárnutí. 
Ty se od nynějška slučují do jediného. Jde 
o  reakci na aktuální trendy, kdy se senior-
ská problematika z  rodinné politiky nevy-
čleňuje. Podporujeme třeba mezigenerační 
vztahy nebo dobrovolnictví, ve kterých se 

rodina a  senioři prolínají,“ popsala vedoucí 
oddělení prorodinné politiky Eva Rossi.
Žádosti pro příští rok magistrát přijímá od 
1. do 31. října 2020, žadatelé mohou přihlá-
sit maximálně tři projekty, z toho jeden na 
provoz organizace a  dva na aktivity, které 
v rámci své činnosti pořádají. Jeden projekt 
může získat maximálně 200 tisíc korun. 
Celková dostupná částka ještě není známá, 
ale předběžně se počítá s  asi 4,2 miliony 
korun.
„V rámci rodinné politiky v Brně podporuje-
me akce zaměřené na utužení partnerských 
a manželských vztahů. Seniory seznamuje-
me s moderními technologiemi nebo pro ně 
připravujeme různá cvičení paměti,“ vyzdvi-
hl 1. náměstek brněnské primátorky Petr 
Hladík (KDU-ČSL).
Dotační program se zaměřuje především 
na služby preventivního a  podpůrného 
charakteru, ať už pro rodiny (například 
v  oblasti slučitelnosti rodinného života 
a  zaměstnání, zdravého životního stylu, 
na podporu odpovědnosti a  schopnos-
ti se rozhodovat u  mladé generace nebo 
sem patří podpora lidí spadajících do tzv. 
sendvičové generace, tedy těch, kteří pe-
čují současně o  své nezletilé děti a  svoje 
potřebné rodiče), nebo pro seniory. Zde 
to mohou být projekty na podporu aktiv-
ního života seniorů, preventivní programy 
zaměřené na bezpečnost starších lidí či 
třeba kurzy péče o nesoběstačné seniory. 
Třetí oblastí je osvětová a  vzdělávací čin-
nost, která zahrnuje třeba vzdělávací akce 
o rodině nebo aktivity v rámci kampaní Ná-
rodní týden manželství, Týden pro rodinu 
nebo Brněnské dny pro seniory.

V  letošním roce příspěvek z  městského 
rozpočtu získalo 55 prorodinných projektů 
a 44 v oblasti aktivního stárnutí. Byly mezi 
nimi například sociálně-vzdělávací aktivity 
pro rodiny s dětmi v náhradní rodinné péči, 
Festival těhotenství a  rodiny, praktický 
průvodce pro pracovně aktivní rodiče, péče 
a  přednášky psychologa v  lesním klubu 
nebo vztahové a rozvojové kurzy.

Tipy pro sendvičovou generaci
V rodinné politice si Brno drží některá pr-
venství. „Vznikl zde před 11 lety první Fa-
mily Point v Česku a před devíti lety bylo 
Brno prvním městem, kde se otevřel také 
Senior Point. Tato kontaktní centra pomá-
hají rodičům a seniorům k životu přistupo-
vat aktivně. Jsou místem pro vzájemné se-
tkávání a plní také důležitou poradenskou 
funkci,“ myslí si Petr Hladík.
Family Pointy znají především rodiče ma-
lých dětí jako místa, kde je mohou stranou 
městského ruchu nakojit či nakrmit (někde 
jsou k dispozici mikrovlnky na ohřev jídla), 
přebalí je, odpočinou si, děti si pohrají. 
První Family Point v Brně a zároveň v Čes-
ké republice zřídilo Centrum pro rodinu 
a  sociální péči s  podporou magistrátu na 
Josefské 1 v  květnu 2009, k  září 2020 je 
jich v našem městě 35. Většinou se nachá-
zejí na městských úřadech, v knihovnách, 
v mateřských centrech a centrech volného 
času či v  nemocnicích. A  plánují se další, 
jednání se vedou například s  městskou 
částí Brno-Vinohrady. Koncept Family  
Pointů se rozšířil do desítek dalších měst 
na jižní Moravě, na Vysočině a Zlínsku, v Ji-
hočeském a Olomouckém kraji. →
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V  roce 2018 oddělení prorodinné politi-
ky zpracovalo katalog, v  němž lidé najdou 
kontakty na mateřská centra, kluby mami-
nek, centra pro rodinu, služby v oblasti hlí-
dání dětí, předporodní kurzy, dětská hřiště, 
restaurace, kavárny a  cukrárny s  dětským 
koutkem, střediska volného času a  mnoho 
dalších. Dostupný je v  tištěné podobě na 
odboru zdraví na Dominikánském náměstí 3 
nebo na webu www.brno-prorodiny.cz. Po-
dobný přehled nabízí také každoroční Vele-
trh prorodinných a seniorských organizací.
Novinkou je brožura Sendvič, prosím! aneb 
Být součástí tzv. sendvičové generace je pěk-
ná dřina. Věnuje se principům efektivního ro-
dičovství, poskytuje základní informace pro 
pečující a poradí, kde brát sílu a jak si dobře 
naplánovat čas. 
„Cílem je nabídnout užitečné informace 
o  tom, co se »sendvičové« generace bez-
prostředně týká a co je mnohdy obtížné vy-
hledat, zvláště když je člověk zahlcen řadou 
každodenních povinností. Kromě předání 
faktů bylo naším cílem povzbuzení, ocenění 
a  poděkování, protože si této práce v  rodi-
nách vážíme a víme, že není samozřejmostí,“ 
doplňuje Eva Rossi.
Brožura bude na odboru zdraví a v Informač-
ním středisku MMB na Malinovského náměs-
tí 3 dostupná během října.

Tam, kde přibývá bytů, školky nestačí. 
Plánují se další
Rodinná politika ale nezahrnuje jen dotace, 
osvětové kampaně nebo městské sbírky, 
které se v posledních třech letech zaměřily 
na hračky a knihy pro děti a zdravotnický ma-
teriál pro ošetření lidí bez domova. 

Je o tom přesvědčen i opoziční zastupitel za 
SPD Ivan Fencl: „Vítáme a  budeme podpo-
rovat aktivity města směřující k prorodinné 
politice, pokud se nezúží jen na podporu 
neziskových organizací, ale Brno bude samo 
aktivním účastníkem a  současně lídrem 
atraktivních rodinných, zejména mezigene-
račních projektů.“ 
Co opozici naopak nevyhovuje? „Absence 
dlouhodobého plánu bytové výstavby, nee-
xistuje koncepce rozvoje kapacit městských 
školských a  volnočasových zařízení ani jas-
ný plán budování městské sítě praktických 
a zubních lékařů. Velké rezervy také vnímá-
me v oblasti pečovatelských služeb a poby-
tových zařízení pro seniory, kde je třeba vzít 
v potaz trend demografického vývoje a zdra-
votního stavu obyvatel nad 65 let,“ doplňuje 
Fencl.
Co se týče školek, Brno jich zřizuje 137, ka-
pacita je více než 11 500 míst. Přesto na 
všechny děti, jejichž rodiče by měli o  jejich 
umístění zájem, místo nezbude. „Přede-
vším v okrajových částech města se daří do 
mateřských škol postupně umístit téměř 
všechny netříleté děti, naopak v centru nebo 
v rozvojových lokalitách, jako je Bystrc nebo 
Žebětín, je situace složitější,“ vyjmenovala 
vedoucí magistrátního pedagogicko-organi-
začního oddělení Marie Klusoňová.
Rozšiřování kapacity mateřských škol se plá-
nuje většinou tam, kde se staví nové bytové 
a  rodinné domy. Od 1. září po rekonstrukci 
opět funguje MŠ Kamenná, chystá se výstav-
ba školek v Soběšicích, v  rozvojových loka-
litách Černovice a  Sadová, v  oblasti kolem 
bývalé Zbrojovky, v  Kníničkách, Líšni, Bo-
hunicích nebo na Vinohradech na Bzenecké 
v prostoru bývalé základní školy.
Kromě školek je možné využít například dět-
ské skupiny, příspěvkové organizace města 
Brna jich zřizují pět. Mimo dětské skupiny 
ministerstvo práce a  sociálních věcí testuje 
také nový typ zařízení, tzv. mikrojesle. Jedná 
se o veřejnou službu péče o děti od šesti mě-
síců do čtyř let v  kolektivu maximálně čtyř 
dětí. V Brně jich funguje také pět.
Více informací o rodinné politice města na-
jdete na webu www.brno-prorodiny.cz. ■
Zuzana Gregorová | foto na straně 16: Otevřená zahrada 

Nadace Partnerství, Marek Olbrzymek,  

na straně 19: Veletrh prorodinných a seniorských  

organizací, archiv Sun Drive Communications

Novinkou je brožura pro 
sendvičovou generaci, 
která poskytuje základní 
informace pro pečující 
a poradí, kde brát sílu a jak 
si dobře naplánovat čas. 

Problematiku rodin, především těch 
v obtížné životní situaci, řeší na 
magistrátu i odbor sociální péče. Jeho 
projekty jim pomáhají například přejít 
z bydlení na ubytovnách do běžného 
bytu a také si ho udržet. Brno rovněž 
provozuje manželské a rodinné 
poradny, azylový dům pro matky 
s dětmi, středisko sociální pomoci 
dětem nebo nízkoprahová zařízení pro 
děti a mládež. Více se dozvíte na webu 
socialnipece.brno.cz.
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Dotace na projekty v oblasti podpory rodiny

Rozdělená  
částka v Kč

Rozdělená  
částka v Kč

Rozdělená  
částka v Kč

Dotační program 2015 2017 2020

V oblasti podpory rodiny 760 000 1 881 000 2 373 000

V oblasti podpory aktivního stárnutí 500 000 1 788 000 1 969 000
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Inzerce – Ekologické hospodářství
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Provozujeme pro vás nejhustší síť pro zpětný 
odběr vysloužilých elektrozařízení.
ASEKOL má více než 20 tisíc sběrných míst 
a sbíráme všechny skupiny. 

Kolektivní 
systém 

ASEKOL je 
tu pro vás 

letos již 
15 let!

www.asekol.cz
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Plýtvání potravinami je stále 
častěji skloňovaný společenský 
problém. Jedním z aspektů toho-
to nešvaru, především ve velkých 
městech, je splachování potravin 
a tuků do kanalizace. Brněnská 
odpadová společnost SAKO 
nabízí občanům i podnikatelům 
řadu vhodných možností, jak se 
zbytků potravin a olejů jednoduše 
zbavit, aniž by byla zatěžována 
kanalizační síť. Potraviny končící 
v kanalizaci totiž nejenže zanášejí 
a zneprůchodňují kanalizační síť, 
ale také přispívají velkou mírou 
k množení potkanů, pro něž jsou 
zbytky jídel v podzemních stokách 
očekávanou pochoutkou. „Pou-
žité potravinářské oleje mohou 
Brňané zdarma odložit v každém 

z 38 sběrných dvorů na území 
města. Také je lze v uzavřených 
PET lahvích umístit do běžných 
černých popelnic na směsný 
komunální odpad, kdy se z nich 
následně v zařízení na energetic-
ké využívání odpadu v SAKO vyrobí 
teplo a elektřina,“ uvádí Filip Le-
der, předseda představenstva 
společnosti SAKO Brno. 

Podle Filipa Ledera by v pří-
padě větší kázně obyvatelstva 
– udržování pořádku u popelnic 
a nesplachování zbytků jídla do 
kanalizace – neměli hlodavci tolik 
příznivé životní podmínky a jejich 
stav by přirozeně poklesl. 

V městě Brně s potkany ve 
veřejné kanalizaci bojují derati-
zační firmy najaté společností 

Brněnské vodárny a kanalizace. 
Deratizace se provádí perio-
dicky a plošně po jednotlivých 
kanalizačních povodích, jichž je 
devatenáct. V průběhu roku (od 
počátku března do konce měsíce 
listopadu) je deratizace v každém 
kanalizačním povodí provedena 
dvakrát, kdy je do kanalizace 
umístěno celkem 5 000 kg 
nástrah. „Roční náklady Brněn-
ských vodáren a kanalizací na boj 
s potkany ve veřejné kanalizaci 
v Brně jsou ve výši 1,3 mil. Kč,“ 
sdělil Jakub Kožnárek, generál-

ní ředitel společnosti. Ředitel 
vodáren současně upozornil, 
že deratizace pouze ve veřejné 
kanalizaci nestačí, je důležité sou-
časně plošně deratizovat veřejná 
prostranství, vnitřní kanalizace 
a sklepní prostory v jednotlivých 
domech, což stojí další miliony 
ročně. 

Díky pravidelné deratizaci 
je stav potkanů v městě Brně 
setrvalý a závisí spíše na četnosti 
nadměrných přívalových dešťů, 
po kterých dochází k poklesu 
v důsledku utonutí.

Správné nakládání s potravinovým odpadem pomáhá udržovat čistotu ve městě
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Teplárny Brno získaly 
křišťálový komín za nejlepší 
teplárenský projekt roku

 
■  Ze 17 nejzajímavějších loňských 

počinů se Teplárny Brno, a.s. 
probojovaly mezi 5 oceněných, a to 
za projekt Výměna parovodů v lokalitě 
Brno – Zábrdovice. 

 
■  Celkem se v roce 2019 podařilo 

položit 8,2 km tras nových horkovodů 
a bylo přepojeno 53 odběrných míst. 

 
■  Každý vyměněný kilometr parovodu 

za horkovod znamená roční snížení 
emisí o 336 tun CO2 v Brně. 
Dokončená výměna parovodů bude 
mít stejný efekt, jako by z města Brna 
zmizelo 10 000 aut.

www.teplarny.cz
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Pozvánka na EKOFILM na straně 37
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Kostel na Lesné vyrostl  
z hluboké víry v Boha i v člověka

Kostel měl být původně požehnán 
a slavnostně otevřen 1. května 
2020 v den narozenin své patronky 
Marie Restituty, husovické rodačky, 
františkánky a uznávané rakouské 
ošetřovatelky, mučednice popravené 
nacisty. Slavnostní požehnání bylo 
přesunuto na 12. září, shodou okolností 
na den Pouti (česko-německého) 
smíření. Někteří poutníci zamířili i na 
mši, aby uctili jednu z konkrétních obětí 
nesmyslného válečného běsnění.

Věřící a všechny duchovně založené lidi se 
smyslem pro krásu chce oslovit a potěšit 
moderní římskokatolický kostel Marie 
Restituty nad Čertovou roklí na Lesné. 
Na jeho vzniku má zásluhu bezpočet lidí, 
protože byl postaven výhradně z darů 
věřících a sympatizantů. O výstavbu 
kostela usilovali katolíci žijící na novém 
sídlišti už od konce 60. let, jejich sen se 
mohl uskutečnit až téměř po půl století. 
Markéta Žáková | fota: Zdeněk Kolařík

Fotoreportáž
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„Základní kámen, který požehnal při 
návštěvě Brna v roce 2009 papež 
Benedikt XVI., jsme společně s dalšími 
symbolickými artefakty – zbytkem 
palisády z mikulčického hradiště, 
kamenem ze základů jednoho 
z tamějších kostelů, kamenem 
z kostela v Levém Hradci a cihlou, 
kterou v roce 1982 nosili účastníci 
cyrilometodějských poutí – umístili 
v předsíni kostela jako připomínku více 
než tisícileté tradice křesťanství u nás,“ 
vysvětlil zdejší farář Pavel Hověz.

Fotoreportáž

Architekt Marek Jan Štěpán zvolil pro 
kostel jednoduchý a abstraktní tvar 
kruhu a do vnitřního prostoru nechal 
proudit rozptýlené světlo z duhového 
okna obepínajícího vršek budovy. Celá 
stavba včetně odděleně stojící věže je 
z betonu, aby mimo jiné korespondovala 
s okolním sídlištěm. Začalo se s ní v roce 
2017, definitivně dokončena byla v roce 
2020 a doposud do ní bylo investováno 
asi 120 milionů získaných pouze 
z drobných i větších darů.

Každý den ve 12 a 17.50, v pátek ještě 
v 15 a v neděli v 9.50 hodin se na věži 
rozezní zvonohra. Hraje všem lidem 
dobré vůle a mezi nimi i donátorům 
16 zvonů, z nichž je sestavena. 
Vyrobilo je slavné zvonařství 
Dytrychových v Brodku u Přerova, 
požehnal je brněnský biskup Vojtěch 
Cikrle a letos v dubnu byly instalovány 
na věž. Zahrát umí 50 církevních a pět 
světských melodií. 
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Fasádu ozdobil výtvarník Petr Kvíčala 
se svými studenty. Jejich dílo má 
význam symbolický i praktický. 
Najdeme zde atributy stvoření, 
přírody a běžného lidského života 
– vedle slunce, měsíce, hvězd, 
ratolesti či ještěrky třeba také 
koloběžku nebo půllitr piva, kterému 
holdovala i blahoslavená Marie 
Restituta. Výzdoba zároveň rozděluje 
břízolitovou fasádu na menší dilatační 
celky, aby nepopraskala.

Fotoreportáž

Zatím pouze v neděli po mších, tedy 
od 9 do 10 a od 11 do 12 hodin, je 
přístupná trojúhelná, samostatně 
stojící věž. Vypíná se do výšky 31 metrů, 
s kostelem je spojena lávkou a kromě 
libých tónů zvonohry poskytne 
zájemcům také výhled na Brno. Dotváří 
ji nápis ve tvaru kříže sestávající 
z řeckých slov fos – zoé, tedy světlo 
– život, napsaných řeckou abecedou. 
Nápis byl nalezen na křížku z Velké 
Moravy.

Bohoslužby se v kostele začaly 
pravidelně konat v červnu. Vnitřní 
vybavení je zatím provizorní, bude 
pořízeno postupně z dalších sbírek, 
větší položku pak budou představovat 
varhany. V interiéru, který pojme 
450 věřících, se nachází například 
i koutek pro děti. Pod kostelem stojícím 
na pilotách a duchovním centrem, 
kde byly bohoslužby dříve, vzniklo 
38 parkovacích míst. Z jejich pronájmu 
se financuje vytápění kostela. 
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Co vás zajímá

O rodinné stříbro 
budeme bojovat. 
S vládou i bez ní

Co bude dál s ulicí Veveří? 

Veveří je jedinou možností, kudy lze odklonit 
tramvaje z Žabovřeské, až ji uzavřou práce 
na velkém městském okruhu. Trať by zátěž 
neunesla, musela se proto modernizovat, 
i kanalizace byla v havarijním stavu. 
V září se vše vrátilo do původního režimu. 
Nejednalo se tedy o zásadní rekonstrukci 
ulice, jen nezbytné opravy.
Bylo obnoveno i značení modrých 
parkovacích zón, které tu takto fungují už 
dva roky, ale podle kritiků ukrajují prostor 
pro pěší. Chápu je, ale zvláště ve starých 
ulicích prostě bývá velmi obtížné bez 
zásadní proměny jejich dispozic vymezit 

současně dostatečný prostor všem od 
chodců přes cyklisty až po motoristy. 
Pro Veveří oslovíme ke spolupráci také 
radnici Brno-střed a společně s místními 
se pokusíme hledat přijatelnější řešení. 
V úvahu připadá zrušení až sedmi stání nebo 
posunutí značení a využití plochy místo aut 
třeba pro kola. 
I mně se líbí představa Veveří jako klidové 
zóny. Jenže denně tudy projede na dvacet 
tisíc aut, která by musela jinudy. Kounicova 
a Lidická jsou přetížené už teď… Na proměnu 
si tak Veveří počká, až budou dokončeny 
stavby, jež umožní plynulejší rozložení 
dopravy ve městě.   ■ 
 Markéta Vaňková

Milé Brňanky, milí Brňané, není to lehká 
doba. Ještě jsme nevyřešili dopady 
koronavirového úderu z jara a už musíme 
čelit problémům spojeným s novými 
protiepidemickými opatřeními. 

S  potížemi se potýkají divadla, restaurace, 
služby… Jako město pomáháme všem podle 
možností. Společností, již ale covid-19 poško-
dil nejvíce, jsou Veletrhy Brno. Vládní opatření 
jim zasadila smrtící ránu. Zrušily se desítky 
akcí včetně strojírenského veletrhu, který byl 
vlajkovou lodí BVV, ale i města po šedesát let. 
Podle odhadu se ztráty zatím pohybují kolem 
300 milionů korun. A rostou. Jen každodenní 
údržba areálu jde do milionů, i  když se jeho 
brány neotevřou. 
Nechali jsme si zpracovat ekonomickou 
analýzu, abychom věděli, jak dál. Každopádně 
máme potvrzeno, že má smysl zkusit firmu 
zachránit a vrátit veletrhy zpět na výstaviště, 
zpět do Brna. Výstavnictví má budoucnost. 
Vedení společnosti musí zvážit, který majetek 
může prodat, nutná bude restrukturalizace 
a asi se to neobejde bez propouštění. 
Zadáním pro mě jako pro primátorku je jed-
nat s vládou. Jednak o změně podmínek pro 
konání hromadných akcí: na jedné straně 
nákupní centra praskají ve švech, na druhé 
veletrh přece není hudební festival. A jednak 
o  kompenzaci za ztráty, které společnost 
utrpěla. 
Věřím, že premiér i  ministryně financí 
dokážou, že prohlášení o  podpoře a  star-
tování ekonomiky myslí vážně. Veletrhy jsou 
pro Brno srdeční záležitostí stejně jako Velká 
cena. Po tahanicích o  její financování ale 
nevím, jestli je to vzkaz pro Prahu dobrý, nebo 
ne.  ■

Markéta Vaňková
primátorka města Brna, ODS

Dvě různé akce, přesto mají mnoho společného. Na začátku září se na stadionu VUT 
konalo 11. republikové finále Odznaku všestrannosti, který vede ke sportu i děti, jež 
nelámou rekordy. O pár dnů později se tamtéž uskutečnil 9. ročník Letních evropských 
her handicapované mládeže Emil Open. Vítězi, byť třeba bez medaile, se stali všichni 
zúčastnění sportovci, kteří překonali své znevýhodnění. Foto: Marie Schmerková

Snažíme se vás informovat o dění v Brně nejrůznějšími způsoby, ale přesto se zdá, že ne vše, co 
vás zajímá, se k vám také dostane. Ráda bych proto na tomto místě vždy zodpověděla některé 
z otázek, které mi posíláte nejčastěji.

Slovo primátorky



Zlepšujeme  
prostředí brněnských 
hřbitovů

V Brně je celkem 11 veřejných pohřebišť. 
Hřbitovy mají kromě svého duchovního 
rozměru také rozměr společenský a  jsou 
zásadní součástí městské zeleně.  

V  posledních letech se podařilo rozšířit 
a  zkultivovat hřbitovy v  Jehnicích, Líšni 
nebo ve Slatině. V  Líšni jsme také tento 
rok otevřeli Údolí vzpomínek, kde je možné 
pohřbívat blízké ke kořenům stromů. Při-
pravujeme také zásadní úpravy a  rozšíření 
hřbitovů v Soběšicích a Žebětíně a opravu 
cest na tuřanském hřbitově.
Konečně také vyřešíme dlouhodobé problé-
my s parkováním u krematoria na Jihlavské 
ulici. Vybudujeme zde 80 parkovacích míst. 
Nové parkoviště vznikne na nezpevněné 
ploše, kde se parkuje už teď. Chceme tím 
zlepšit přístup ke krematoriu především se-
niorům, vozíčkářům a  lidem s obtížemi při 
pohybu.
Další nový společný projekt města, správy 
hřbitovů a  společnosti Post Bellum se za-
měřuje na péči o opuštěné hroby. Tu budou 
zajišťovat dobrovolníci. Už tento podzim se 
takto obnoví dvacet hrobů. Do této aktivity 
bych se chtěl také osobně zapojit. 
Dále jsme rozšířili možnosti pro vybudování 
čestného hrobu, tedy místa pro pochování 
významné osobnosti. O tyto hroby se stará 
odbor životního prostředí.
Věřím, že všechna tato opatření přispě-
jí ke zvýšení důstojnosti míst posledního 
odpočinku našich blízkých. Usnadní pohyb 
v areálech hřbitovů a ochrání zdejší cennou 
zeleň. ■

Názory
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Tisíc nových 
dostupných bytů

Právě běží výběrové řízení na projektan-
ta pro největší bytový projekt města od 
sametové revoluce. Na Kamenném vrchu 
za několik let vyroste 350 nových bytů, 
z nichž minimálně 320 bude v programu 
dostupného družstevního bydlení.  

Oproti soukromé výstavbě je hlavní rozdíl 
v  tom, že město vloží své pozemky a  svůj 
projekt do družstva, které bude stavět za ná-
kladové ceny – tedy na rozdíl od soukromých 
developerů bez zisku. 
Úvěr na výstavbu si bude brát družstvo, 
takže bydlení může být dostupné i  pro ty, 
kteří by sami v bance neuspěli. Družstevníci 
budou bydlet a platit nájem družstvu, které 
bude postupně splácet úvěr, a  až jej spla-
tí, přejdou byty do vlastnictví jednotlivých 
družstevníků. 
Kromě Kamenného vrchu připravujeme druž-
stevní výstavbu stovky bytů ve vnitrobloku 
Francouzská 36 a  padesátky bytů v  Holás-
kách u ulice V Aleji, v Přízřenicích (350 bytů) 
a  v  brownfieldu bývalého Dřevopodniku na 
ulici Rumiště, tedy na budoucí nové městské 
třídě, která se brzy stane exkluzivní oblastí. 
Než se postaví družstevní byty, chceme na-
bídnout dostatek startovacích bytů pro mladé 
rodiny za zvýhodněné nájemné. Slíbil jsem 
znásobit počet startovacích bytů a můžu říct, 
že se tak brzy stane. První veřejné losování za 
účasti veřejnosti a  notáře proběhlo v  srpnu 
a  nyní se mohou zájemci hlásit do velkého 
losování krásných nových startovacích bytů 
v  novostavbách na Valchařské a  Vojtově. 
Tam také vzniklo 72 nových bytů pro seniory 
a 14 bytů bezbariérových. O tom se ale píše 
na jiném místě tohoto časopisu (na straně 8 – 
pozn. red.).  ■

Petr Hladík
1. náměstek primátorky, KDU-ČSL

Jiří Oliva
náměstek primátorky, ČSSD

Auta v centru 
ukáznila nová 
pravidla

Klepu na dřevo. Po úvodních zkušenos-
tech s novými pravidly pro regulaci vjez-
du do středu Brna se zdá, že to – funguje. 
 
Hned když začala platit, si mnozí po- 
chvalovali, že namísto riskantní kličkované 
v proudu aut mohli srdcem Brna bezpečně 
a v klidu projít nebo se dokonce procházet. 
Jde o naplnění jednoho z našich předvoleb-
ních slibů, i když také my jsme si mysleli, že 
to půjde rychleji. 
Nejprve bylo nutné zrušit rozhodnutí bývalé 
koalice v čele s ANO udělat ze středu Brna 
jednu zónu. Právě to umožňovalo mnohým 
motoristům, aby šněrovali centrem, když si 
chtěli zkrátit cestu nebo zajet na kafe. 
Nyní je střed města rozparcelován jako 
puzzle. Řidiči mohou na základě povolení 
vjíždět jen do těch částí, kde bydlí nebo 
kde má sídlo jejich firma. Nová pravidla 
platí i pro zásobování, které sice klade větší 
nároky na logistiku, ale zas tak složité to 
není. Zboží je třeba navézt od šesti do půl 
jedenácté, poté je pohyb podobných služeb 
po městě značně omezen. 
Radikálně jsme omezili počet vydávaných 
povolení ke vjezdu. Původně se jimi proka-
zovalo přes 13 tisíc vozidel, teď je to zhruba 
čtvrtina. Povolení se budou vydávat jen na 
šest, nikoliv na 12 měsíců, aby bylo možné 
lépe ověřovat účel vjezdu do centra. A  do 
pěší zóny už nesmějí služby rozvážející jíd-
lo, které tady byly velkou dopravní zátěží. 
Navíc jejich řidiči při čekání na zásilku 
stavěli, kde je napadlo. 
Pohyb vozidel v centru sledujeme, změny se 
nevylučují. Neříkám hop, ale zdá se, že toto 
je cesta, jak vyhnat auta ze středu města.  ■

Robert Kerndl
náměstek primátorky, ODS
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Nová dálnice v Brně? 
Kraj říká městu – 
a proč ne?

Brněnským 
veletrhům je dnes 
potřeba pomoci

Inovace jako cesta 
k budoucí prosperitě

Za dva roky by měli zastupitelé města Brna 
hlasovat o přijetí nového územního plánu.

Už nyní je ale zřejmé, že jeho řešení bude vý-
razně ovlivněno rozhodnutím Jihomoravské-
ho kraje ve věci umístění dálnice D43. Kraj 
připravil Aktualizaci zásad územního rozvo-
je, ve které klade trasu kontroverzní kapacit-
ní dálniční komunikace do území s obytnou 
zástavbou. 
Děje se tak i přes mnohaletý a urputný ne-
souhlas nejen obyvatel městských částí 
Bystrc, Kníničky a  Bosonohy, ale i  přes ne-
souhlas všech tří příslušných radnic. Tento 
nesouhlas je zcela pochopitelný. Negativní 
dopady dálniční dopravy by výrazně zhoršily 
životní podmínky obyvatel dotčených měst-
ských částí, navíc by se narušila i  rekreační 
zóna na Brněnské přehradě.
Jihomoravský kraj svým řešením zcela ig-
noruje vůli brněnských občanů a  prosazuje 
dálnici do města silou svého úřadu. „Krajské“ 
řešení problematiky D43 nemá logiku. Ze-
ptejte se kteréhokoliv starosty našeho kraje, 
jehož obec protíná významnější dopravní ko-
munikace, jaké jsou jeho plány ve věci dopra-
vy. Samozřejmě vám odpoví, že usiluje o vy-
budování obchvatu, aby doprava mohla být 
vyvedena vně hranic obce. On by dálnici do 
své obce nevpustil, vedení Brna bohužel ano.
Dálnice D43 tranzitující územím města je 
někdy prezentována jako dálniční „obchvat“. 
Úsměvné, viďte. Kraj tedy ve věci D43 vý-
znamně chybuje. Vedení trasy dálnice měst-
skou zástavbou je zásadní omyl končící kraj-
ské koalice.
Proto spolu se svými kolegy v zastupitelstvu 
důrazně říkáme NE dálnici D43 v Brně! ■

Brno je ve světě spojeno s řadou sym-
bolů, např. vila Tugendhat, Velká cena, 
ale také veletrhy. 

Přesněji řečeno s akciovou společností Ve-
letrhy Brno, která vlastní téměř dvě desít-
ky hal, dále Kongresové centrum, Bauerův 
zámeček, velodrom, veletržní kino a  další 
budovy. A to vše v prostorách, které známe 
jako brněnské výstaviště. 
V  dnešní ekonomické situaci, která byla 
vyvolána virovou pandemií a  následným 
znemožněním veletržní činnosti, se nyní 
začínám o budoucnost brněnských veletrhů 
trochu bát. 
Zajímalo by mne, co dělá majitel firmy Vele-
trhy Brno, tedy město Brno, pro zlepšení její 
ekonomické situace? Brno jako jediný vlast-
ník má povinnost pomoci své vlastní firmě 
a dostat ji z nelehké ekonomické situace. 
Vždyť jde také o  stovky a  možná i  tisíce 
Brňanů, kteří jsou svojí podnikatelskou čin-
ností navázáni na chod BVV. Patří mezi ně 
pronajímatelé bytů, majitelé hotelů, restau-
rací, barů, hostesky, elektrikáři, lakýrníci, 
marketéři, firmy, které staví stánky vysta-
vovatelům, a další firmy, které velmi rychle 
poznají, zda BVV provozuje veletržní, kon-
gresovou a další činnost, nebo ne. 
Ochromení činnosti Veletrhů Brno může 
vést až k bankrotům a nucenému ukonče-
ní činnosti řady společností a  podnikatelů 
z  Brna a  okolí. Situaci by měla řešit také 
vláda a  management kraje. Vždyť tradiční 
mezinárodní veletrhy, které mají v  Evropě 
a v celém světě zvuk, přináší kontrakty i pro 
české firmy.  ■

Brno je už řadu let technologickým 
lídrem Evropy, o čemž svědčí například 
skutečnost, že se zde vyrábí 30 % světové 
produkce elektronových mikroskopů 
nebo součástky do raket Evropské  
kosmické agentury.  

Klíčem k úspěchu brněnských firem je výji-
mečná schopnost nejen držet krok se zbyt-
kem světa, ale často být i napřed a přinášet 
vlastní neotřelé nápady a  řešení – zkrátka 
inovovat. 
Doba však přináší řadu výzev, se kterými se 
technologické špičky regionu musí popaso-
vat. A  právě na podporu inovačního podni-
kání a řešení globálních výzev město schvá-
lilo Regionální inovační strategii (RIS), což je 
základní koncepce pro rozvoj ekonomické 
konkurenceschopnosti regionu a  vytváření 
hodnot skrze zavádění inovací. Tento přístup 
v  minulých letech přinesl do kraje 17 tisíc 
stabilních pracovních míst a  umožnil vznik 
více než 200 technologických firem. 
Dalším cílem RIS je maximalizace hospodář-
ských přínosů veřejných investic do vzdělá-
vání a výzkumu, což je velmi důležité, jelikož 
město do podpory této oblasti investuje kaž- 
doročně zhruba 200 milionů korun. RIS si 
klade za cíl také pomoci při řešení důsledků 
pandemie onemocnění covid-19 nebo jiných 
vnějších šoků, které by mohly v  budoucnu 
ochromit konkurenceschopnost regionu. 
Na téměř roční přípravě dokumentu se spolu 
se mnou podíleli zástupci z více než 50 jiho-
moravských špičkových technologických fi-
rem, univerzit, vědecko-výzkumných center 
a  dalších institucí. Schválenou Regionální 
inovační strategii si můžete přečíst na webu 
www.brno.cz/ris. ■

Ivan Fencl
zastupitel, SPD

Petr Souček
zastupitel, ANO

Tomáš Koláčný
náměstek primátorky, Piráti
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Anketa

Co si myslí 
Brňané?
Veřejné toalety na Zelném
trhu budou do konce roku otevřené 
déle, každý den od 7 až do 22 hodin. 
V této souvislosti nás zajímalo, kde 
byste uvítali další WC. Změnili byste 
něco na těch, která již fungují?

Chcete se také zapojit do anket 
v Brněnském metropolitanu? Sledujte 
Facebook, Twitter či Instagram 
BRNOmycity, diskutujte a dejte nám 
vědět, co si myslíte. Zajímá nás to!

@brnomycity

lifeoftomhavlik m.omasta 

Brno je malé, ideálně na České, ať nemusím 
chodit do Scaly na tajňačku ;)

Určitě v  okolí fontány před Janáčkovým 
divadlem – tam to přímo vybízí k  nočním 
dýchánkům. Na Kraváku jsou, myslím, důstoj- 
né toalety až úplně nahoře. Většina lidí místo 
nich bohužel volí křoví.Petra Kočková  

Veřejných toalet je v Brně strašně málo! Chápu, 
že údržba něco stojí, ale když už se ptáte... 
Jako maminka bych ocenila toalety v každým 
větším parku. Např. Schreberovy zahrádky, 
Zámecký park v  Medlánkách. U  centra jsem 
zaregistrovala dvoje – oboje po schodech dolů, 
takže s kočárkem bez šance.

Šimon Berka

Zkusil bych se spojit s autory wckompas.cz, jest-
li nějaká místa nenavrhnou/dotaz nepřepošlou. 
Lidé s  IBD (spolek pacientů s  chronickými 
střevními záněty uvedenou mapu spravuje – 
pozn. red.) budou mít asi nejlepší přehled, kde 
WC chybí.

Bára Janečková  

Stará osada, hlavní nádraží, dopravní uzly 
všeobecně a  pak samozřejmě centrum, na 
každém náměstí aspoň jedny – ale hlavně 
otevřené nonstop. Existují takové ty auto-
matické nerezové, kde nemusí být obsluha 
a jsou prakticky nerozbitné. V noci je nemožné 
si někde odskočit, nedivím se, že pak celé cen-
trum smrdí močí.

Veronika Brychtová

Rozhodně by si veřejné toalety zasloužil park 
Obilní trh. Aktuálně tam jako toalety slouží par-
ková zeleň. To se na civilizované město nesluší, 
nemluvě o hygienickém aspektu věci.

Jaromír Dominik Schoffer 

Kde asi? Jste vůbec z  Brna? Co Moravské 
náměstí, Jakubské náměstí.

Jopagero

Třeba nábřeží za Albertem u  Cejlu je plné vy-
lučovačů.

Lulu Novotná  

Na náměstí Svobody.

mjurielcat

Na Mendláku nikdo nepozná záchody :( Nápis 
je nečitelný.

vojta

Veřejné záchody by měly být ve všech obcho-
dech, nádražích, parcích atd., a to zdarma.
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Dějiny Brna 4 s podtitulem Modernizace 
města 1790–1918 budou v prodeji 
od října. Bude možné si je koupit 
v Archivu města Brna na Přední 2 a na 
Nové radnici i v některých brněnských 
knihkupectvích.

Další díl 
Dějin Brna 
líčí kvas 
moderního 
města 
v 19. století

Ti, kdo si před osmi lety vyhradili 
v knihovně místo na nově zpracované 
sedmidílné Dějiny Brna, které vydává 
Archiv města Brna, mohou sledovat, 
jak se nadějně zaplňuje. V říjnu přibude 
ke čtyřem již vydaným svazkům 
pátý – z chronologického hlediska se 
jedná o čtvrtý díl série pojednávající 
o tom, jak se město v 19. století stalo 
„laboratoří moderny“. 

Podle redaktorů čtvrtého dílu Dějin Brna 
historiků Lukáše Fasory a Jiřího Malíře patří 
19. století k  nejzajímavějším érám v  životě 
jihomoravské metropole. Kniha má podtitul 
Modernizace města 1790–1918, začíná tedy 
za francouzské revoluce a  napoleonských 
válek, které Brňané zažili na vlastní kůži, 
a končí vznikem republiky a návratem Brna 
do českých rukou. 
Kvůli rychlým a  hlubokým společenským 
změnám, kterými předčilo i  hodně evrop-
ských měst, označují Fasora s Malířem Brno 
za „laboratoř moderny, se vším dobrým 
a špatným, co s sebou přinášela“. Zdůrazňují, 
že místním ani návštěvníkům neunikne, jak 
duch 19. století stále ovlivňuje i  současnou 
tvář města – okružní třídou, bytovými domy 
a výstavnými paláci počínaje a trasováním li-
nek pouliční dráhy a chodníky konče.
Sledované období 1790–1918 autoři v knize 
rozdělili do dvou samostatných úseků a mez-

níkem učinili revoluční rok 1848. Události 
nahlížejí chronologicky, do popředí staví po-
litické dějiny a na jejich pozadí pak zkoumají 
hospodářské, sociální a kulturní procesy. 
Zájemci o nově a moderně pojaté brněnské 
dějiny se tak mohou ponořit do více než 
1  200 stran hutného textu pojednávajícího 
o tom, jak se Brno během 19. století promě-
nilo ze stagnujícího raně novověkého města 
v  rakouský, respektive moravský Manches-
ter. Nahlédnou, jak velmi časně, velkoryse 
a  překotně vtrhla do Brna industrializace, 
a  poznají, že už v  této době byly například 
pro místní textilní průmysl důležité impulsy 
ze zahraničí a že život města ovlivňovali vel-
kopodnikatelé více než desítky národností, 
kteří se zde usadili.
Při četbě o tom, že zbourání hradeb a velko-
rysá přestavba města včetně asanace centra 
přinesly modernizaci a  zkvalitnění života, 
ale také bezohledné zničení známých míst, 
roky života uprostřed sutin a stavenišť nebo 
ekologické škody, se možná čtenář neubrání 
srovnání se současností.
Velký prostor pak v  publikaci dostává také 
téma národnostního a  sociálního napětí, 
tedy především národnostní třenice mezi 
německým a  českým obyvatelstvem nebo 
dělnická subkultura a socialistické hnutí.

Za rok budou dějiny kompletní
Archiv města Brna ve spolupráci s Historic-
kým ústavem Masarykovy univerzity a mno-
ha dalšími odborníky vydává nově zpracova-
né sedmisvazkové Dějiny Brna od roku 2012. 
Jednotlivé svazky vycházejí v  pořadí, jaké 
předem určila redakční rada projektu, tedy 
ne striktně chronologicky, ale podle toho, jak 
jsou zpracované historické prameny k  da-
ným epochám. 
Po prvních dvou dílech pojednávajících 
o pravěku v Brně a středověkém městě vy-
šel 7. díl o uměleckohistorických památkách 
a pak 6. díl věnovaný předměstským obcím 
a vzniku Velkého Brna. Kompletní série měla 
původně vyjít do roku 2018, ale termín byl 
posunut do roku 2021, kdy vyjde ještě 3. díl 
zachycující osudy města v  období stavov-
ského státu a  habsburského absolutismu 
v  16.  až 18. století a  5. díl věnovaný Brnu 
v éře demokracií a diktatur 20. století.  ■
 Markéta Žáková | litografie: Archiv města Brna

Brno od jihu, rok 1840. V pozadí nedostavěná katedrála sv. Petra a Pavla a nezales- 
něný špilberský kopec. 

Historie
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Kultura

Psaní knih 
není pro 
Jana Němce 
zaměstnání, 
ale povolání
Před sedmi lety na sebe brněnský 
spisovatel Jan Němec (1981) upozornil 
románem Dějiny světla o fotografu 
Františku Drtikolovi. Měl úspěch 
u čtenářů i kritiky, sbíral ceny 
a byl přeložen do několika jazyků. 
Bestsellerem se stala i jeho loni 
vydaná postmoderně opulentní kniha 
Možnosti milostného románu. Za 
obě díla byl nominován na Magnesii 
Literu, ale ani podruhé cenu nezískal. 
V e-mailovém rozhovoru však 
potvrdil, že mu Litera přináší zajímavá 
umělecká setkání. 

Poznal jste někdy díky Magnesii Lite-
ře dílo, které by vám jinak – k vaší škodě 
– uniklo?
Nebude to asi v  případě české prózy, tu 
sleduju průběžně, ale co se poezie nebo 
překladové literatury týká, Litera občas na 
něco upozorní i mě. Vybavuju si třeba knihu 
mladé irské autorky Sary Baume Jasno lepo 
podstín zhyna, název je taková hra s ročními 
obdobími. Upozornila mě na ni nominace 
na Literu, díky tomu jsme pak v Hostu měli 
rozhovor s  autorkou a  já jsem k  její další 
knize psal doslov. Letos Literu za překlad 
dostal Ladislav Nagy za Patricka Melrose, to 
je asi známější jako seriál, ale chci se na ten 
překlad taky mrknout.

V knize Možnosti milostného románu, no-
minované na letošní Literu, se nezabýváte 
jen partnerskou láskou, ale je tam také 
emotivní pasáž o lásce k prarodičům. V po-
slední době se mluví o  čím dál větší pro-
pasti mezi mladší a starší generací. Cítíte 
to také tak?

Má to mnoho rovin. Ze sociologických vý- 
zkumů třeba vyplývá, že v  Česku výsled-
ky voleb rozhoduje právě generace 60+. 
Která pochopitelně volí dost jinak než lidé 
v  produktivním věku. Prezident Zeman, 
premiér Babiš, to jsou reprezentanti v první 
řadě právě této generace, která odchází. 
Ale rozdíly bychom samozřejmě našli nejen 
v  sociologických výzkumech hodnot nebo 
volebních preferencí, ale i uvnitř rodin. Čím 
dál častěji slyším, že na rodinných oslavách 
jsou prostě některá témata tabu. Lidé by se 
museli pohádat, takže už o některých věcech 
radši nemluví. Snažíme se mít rádi za cenu 
toho, že rezignujeme na dialog.

Jaký vztah panuje mezi vámi a Brnem, kte-
ré dostalo v románu hodně prostoru?
Brno je moje rodné město. Dlouho jsem 
vůči němu byl spíš kritický, ale zdá se mi, 
že v posledních pěti deseti letech je to čím 
dál příjemnější město pro život. Jen by z něj 
nemělo mizet tolik lidí do Prahy nebo do 
zahraničí. Tím já osobně trpím, že z Brna lidé 
spíš odcházejí. 

Letošní Magnesia byla ryze mužskou zále-
žitostí, jinak se ale v české literatuře čím 
dál víc prosazují ženy. Podle Petry Hůlové 

prý i proto, že muži si tak nevýdělečné za-
městnání jako „spisovatelství“ nemohou 
dovolit. Jak jste na tom vy?
Hlavně bych řekl, že být spisovatel není 
zaměstnání, ale povolání. A co se praktické 
stránky týče, nemyslím si, že by na tom ženy 
byly nějak líp než muži. Většina spisovatelek 
ještě obtížněji hledá rovnováhu mezi psaním 
a  rodinou. Próza bohužel vyžaduje hodně 
času a  intenzivní ponor, to s  dětmi nejde 
moc dohromady. Ale v první řadě je to celé 
problém malého jazyka a tím pádem malého 
trhu. Procenta z  prodejů knížek zkrátka 
málokomu zajistí dost peněz na běžný život. 
Člověk sice nepíše pro peníze, ale přece jen 
píše za peníze. Takže většina spisovatelů má 
ještě nějaká další, „civilní“ zaměstnání. A teď 
si představte, že by třeba houslista ve filhar-
monii mohl vzít svůj nástroj, až když večer 
přijde z kanceláře.

Co nového teď chystáte? Prozkoumáte 
možnosti nějakého jiného žánru nebo zů-
stanete u románu?
Chtěl bych napsat takovou kratší novelu. 
Téma zatím neprozradím.  ■

Markéta Žáková | foto: Jana Plavec
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Kultura

Podzim se ponese 
v duchu tuzemského 
i mezinárodního jazzu
Za přítomnosti evropských funky špi-
ček i tuzemských úspěšných projektů 
se uskuteční 13. ročník mezinárodní-
ho jazzového festivalu Groove Brno 
2020.  
Návštěvníci se letos mohou těšit na dva dvoj- 
koncerty – první z nich 16. října zahájí kapela 
Jazzanova, kterou doplní francouzští Electro 
Deluxe. Další dvojkoncert se uskuteční 4. lis-
topadu. Z  Islandu přijedou Mezzoforte, které 
doplní britský zpěvák Omar Lyefook s kapelou. 
O  další hudební vystoupení se postarají 
především domácí interpreti, program najdete 
na www.groovebrno.cz.  ■

(gak) | foto: archiv pořadatele

Fait Gallery se otevře 
konceptuálnímu  
umění
Ironický odstup, pokora a zvědavost charak-
terizují tvorbu nejznámějšího českého kon-
ceptualisty Jiřího Kovandy (na snímku jeho 
Červené křeslo, 2015). Ten se po šesti letech 
vrací do Brna s  výstavním projektem na-
zvaným O  deset minut dřív. Tentokrát jeho 
intervence a  méně známé instalace zaplní 
hlavní prostor Fait Gallery ve Vaňkovce. Spo-
lečně s ním tady od 9. října do 9. ledna 2021 
v menších expozicích předvedou další možné 
přístupy ke konceptuálnímu umění Karel Ada-
mus a  Tomáš Absolon. Adamus se ve svých 
Minimálních metaforách představí jako autor 
konceptuální vizuální poezie, Absolonův pro-
jekt RAFA MATA pracuje s  vnitřní estetikou 
a vizualitou tenisu a tabákového průmyslu. ■
 (mak) | foto: archiv Fait Gallery

Krátké filmy s dlouhou 
historií. Začíná 
„šestnáctka“
První ročník se konal v roce 1960, patří tedy 
k  nejstarším filmovým festivalům u  nás. 
O čem je řeč? O Brněnské šestnáctce, tedy 
mezinárodním festivalu krátkých filmů, kte-
rý budou od 14. do 17. října hostit Kino Art 
na Cihlářské, No Art na Radnické a Alliance 
Française na Moravském náměstí. Do sou-
těží se letos přihlásilo víc než tisíc snímků, 
z nichž 42 vybrali dramaturgové do meziná-
rodní soutěžní sekce a 10 do československé. 
Program najdete na www.brno16.cz, kde 
jsou ke koupi i akreditace. ■
 (zug)

Umělci neotřele 
uchopili fenomény 
současného světa
Dva netradiční projekty nabízí říjnová kul-
turní scéna. BuranTeatr bude 3. října od 
10 do 17 hodin patřit minimalistickému fes-
tivalu Stačí málo zaměřenému na pomalej- 
ší, ekologičtější a  uspokojivější životní styl. 
Divadlo poq na scéně spojí vyprávění válečné 
žurnalistky Jany Andert s  uměleckým pře-
vedením knihy Nádiji Murád, dívky týrané 
Islámským státem. Jedinečné a v Brně jediné 
představení z  cyklu Worlds Beyond Border 
v režii Dodo Gombára uvidí zájemci 29. října 
v 19.30 hodin v Divadle Za hradbami.  ■ 

(mak)

Ekologický filmový 
festival se zaměří na 
udržitelnou spotřebu
Tématu udržitelné spotřeby se bude věnovat 
letošní mezinárodní filmový festival Eko-
film. Ten se v Brně odehraje od 14. do 17. říj-
na. Hned první den od 16 hodin se uskuteční 
beseda na Fakultě sociálních studií Masaryko-
vy univerzity, následovat bude od 18.30 kon-
cert Kapitána Dema na náměstí Svobody. 
Festival zakončí v sobotu od 20.15 promítání 
nesoutěžního makedonského filmu Země 
medu (na snímku), který získal několik cen na 
festivalu Sundance. Více informací najdete na 
www.ekofilm.cz.  ■

(gak) | foto: Ljubo Stefanov

Moravská zemská 
knihovna získá více 
prostoru pro knihy
Nový depozitář ve svém sousedství buduje 
Moravská zemská knihovna. Stavbu zahájí 
na podzim, hotová by měla být v roce 2022. 
Nyní obsahuje fond MZK 4,5 milionu polo-
žek, denně se rozšíří o asi 150 publikací, roč-
ně je to asi kilometr knih. Nová pětipodlažní 
budova postačí na archivování minimálně 
na dalších 30 až 40 let. Kromě toho nabídne 
vzdělávací místnosti, rezidenční pokoje pro 
zahraniční spisovatele aj. Díky blízkosti de-
pozitáře a knihovny bude výpůjčka pro čte-
náře připravená do hodiny. ■

(and)
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Sport

Běžci poznají kouzlo  
Brněnské přehrady 
Chcete si prohlédnout krásy Brněnské přehrady a přitom si dob-
ře zasportovat? Oba tyto prožitky nabízí již 11. ročník závodu Vo-
kolo Priglu 2020, který se koná 10. října. „Uvidíte ledově klidnou 
podzimní hladinu u 35metrové hráze, zúžení nádrže ve skalnaté 
rokli, úchvatný výhled na lávku přes řeku Svratku, samotný his-
torický a bájný hrad Veveří a krajinu Podkomorských lesů,“ láká 
běžce ředitel závodu Petr Božek. Trať má délku 14,1 kilometru, 
závod je určen pro všechny výkonnostní a věkové skupiny i pro 
veřejnost. 
Podrobnější informace najdete na webu www.vokolopriglu.cz. ■

(mad)

Loňský šampion v klasické kulturistice Jan Procházka.

Grand Prix Fitness motivuje 
mládež ke sportu
Kulturistická soutěž GP Fitness Brno má ve městě silnou tradi-
ci – letos se koná již 17. ročník. „Prostřednictvím této soutěže 
chci motivovat mladé lidi k pravidelnému sportování,“ říká orga-
nizátorka Zdena Tvrdá. „Pevně věřím, že pohyb, zdraví a krása těla 
spolu souvisejí. Součástí soutěže bude v  některých kategoriích 
také nominace na mistrovství světa. Věřím, že i to zajistí dobrou 
úroveň a spokojenost závodníků,“ dodává. Akce se odehraje 17. říj- 
na v Kulturním centru Líšeň.  ■

(mad) | foto: archiv Jana Procházky

Visegrad 4 Bicycle Race  
voní nostalgií
Brno se může těšit na cyklistickou smetánku z celé 
Evropy. Ta se utká na závodě Visegrad 4 Bicycle Race, 
který se koná v náhradním termínu v neděli 11. října od 
8 hodin a startuje z brněnského velodromu. 

V České republice se jedná o nejvýznamnější závod tohoto cha-
rakteru v  silniční cyklistice. Jeho prestiž zvyšuje i  zařazení do 
kalendáře Mezinárodní cyklistické unie (UCI), což láká špičkové 
zahraniční borce. 
„Momentálně je potvrzeno 18 týmů z osmi zemí, s dalšími se jed-
ná. Zájem o start je veliký. Konkrétní jména pak týmy sdělují až 
bezprostředně před závodem z důvodu různých nařízení a opat-
ření ze strany UCI. Můžeme ale prozradit, že závod má v kalendá-
ři také česká reprezentace, takže není vyloučeno, že se divákům 
představí naši nejlepší současní profesionálové,“ říká za organizá-
tory Judita Lorencová.
Starší fanoušci budou mít během závodu na co vzpomínat. „Celá 
trasa bude pro znalce cyklistiky velkou nostalgií. Dříve totiž mezi 
významné české závody patřila klasika Brno–Mikulov–Brno, což 
letošnímu závodu opět dodává na prestiži,“ uvádí Lorencová. I V4 
Bicycle Race se totiž jede touto trasou. Ta ale bude letos profilově 
náročnější. V4 tak svými parametry v podstatě vyhovuje trendu 
jarních klasik, které absolvuje peloton WorldTour týmů.
A kde všude bude možné závodníkům fandit? „Divácky velmi za-
jímavé budou určitě prostory startu a cíle v Brně. Závodníci vyjíž-
dějí z velodromu a dojedou na Špilberk. Dále to bude i průjezd Mi-
kulovem a potom v úseku z Dolních Kounic přes Omice, Popůvky 
a  při stoupání po starém Masarykově okruhu už mohou diváci 
očekávat rozhodující souboje. Fanoušci budou moct díky přenosu 
na velkoplošnou obrazovku sledovat celý závod v prostoru cíle na 
Špilberku,“ vysvětluje Lorencová.
Podrobnosti najdete na stránkách www.favoritbrno.cz. ■

Marek Dvořák

Volejbalisté mění  
strategii stavby týmu
Brněnské volejbalisty před touto sezonou opustili cizinci Matej 
Hukel a Matt August, zraněný je nahrávač Luan Duc Truong. I pro-
to změnilo vedení klubu strategii stavby týmu. „Pracujeme hodně 
s mladými nadějemi. Máme skupinu asi deseti kluků, kteří prošli 
juniorskými reprezentacemi,“ uvedl trenér Ondřej Marek. ■
 (mad)
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XAVER  
A HOST
 pondělí–čtvrtek 
13.00–14.00 

 Brno a okolí | R-BRNO 
93.1 FM | 106.5 FM

Talk  show!

Brno_inz_180x130_Xaver_spad5_N2.indd   1 2.9.2020   8:51:44
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Sokolská 1, Brno 602 00

Střední průmyslová škola
a Vyšší odborná škola Brno, Sokolská,
příspěvková organizace

10.00 - 18.00 hodin
17.10.2020
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Marek Fiala: Hráčům  
už nestačí být šikovní  
na hokejce

Před rokem jste směle avizovali, že se 
pokusíte dostat do vyřazovací části. 
Proč to nakonec nevyšlo?
Důvodů bylo víc. I přesto, že jsme měli po-
měrně zkušený kádr, se projevila nováčkov-
ská daň. Spousta kluků nevěděla, do čeho 
jde, a ti, co ano, byli rok mimo superligu, což 
bylo znát. Na začátku soutěže jsme se po-
třebovali adaptovat, hrát jinak než v  první 
lize, což nás stálo body. A taky jsme potkali 
do startu silné soupeře – tři z prvních čtyř 
byli semifinalisté loňského ročníku. Před 
Vánocemi jsme pravidelně bodovali, dostali 
jsme se na deváté místo, ale během tří tý- 
dnů se zranili tři klíčoví obránci, což nás vý-
razně utlumilo. Sezonu poznamenala i pro-
duktivita týmu. Byli jsme nejhorší v soutěži, 
co se týká počtu vstřelených branek, ačko-
liv šance byly. Stálo to na dvou hráčích, což 
nestačí. 

Přesto jste mnohé odborníky překvapi-
li, když jste se v  lize udrželi a potrápili 
mnohé favority. Jak jste byli se sezonou 
spokojeni?
Tím, že byla ukončená předčasně, je to 
zvláštní. Nevím, jaké mám mít pocity, i když 
jsem přesvědčen, že bychom se dokáza-
li udržet, i  kdyby se soutěž plnohodnotně 
dohrála. Nicméně, byly zápasy, které jsme 
odehráli slušně, hlavně doma jsme byli 
schopní potrápit kdekoho. Na druhou stra-
nu byli soupeři, od nichž jsme měli body 
brát, což jsme ne vždy dokázali. Když jeden 
tým hraje na balonu a druhý hraje na brejky, 

je to pro toho druhého jednodušší. A jakmi-
le jsme měli tvořit hru my, i soupeři z druhé 
poloviny tabulky nás dokázali trestat.

Letošní sezona se již blíží (rozhovor byl 
pořízen před jejím startem – pozn. red.), 
jaké máte ambice?
Letos jsou ambice určitě vyšší, z minulé se-
zony jsme se poučili. Ne všechno fungovalo 
stoprocentně. Pracovní morálka, která je 
v superlize nutná, nebyla taková, jak jsme si 
představovali. Na základě toho jsme udělali 
personální změny a  přivedli hráče, o  kte-
rých jsme přesvědčeni, že cílevědomost 
a pracovitost mají. Zároveň mají něco ode-
hrané, takže to nejsou žádní vyjukaní zajíci. 
Kádr podle mě tedy posílil, kvalita je o něco 
větší. V  letní přípravě jsme přitvrdili, byla 
poměrně náročná, ale kluci si ji pochvalovali 
a jsou na tom kondičně dobře. Hodně jsme 
pracovali na silových a rychlostních záleži-
tostech, zvýšila se intenzita. 

Kromě A  týmu se staráte i  o  elévy. Je 
pravda, že mládež je na tom po fyzické 
stránce hůř než před lety?
V minulých dobách bylo normální, že pohy-
bová základna běžného člověka, nejen spor-
tovce, byla na mnohem vyšší úrovni. Děti 
šly po škole ihned ven a  sportovaly, doma 
nebylo tolik zábavy. Je tak pro ně dnes slo-
žitější být fyzicky připravení jako dřív. Ale 
děti se rodí stejné, jen do jiných podmínek, 
a prostředí pro rozvoj jim musíme vytvořit 
my. O tom je naše práce, snažíme se dětem 

Loni brněnský florbalový tým FBŠ Hummel Hattrick Brno poprvé postoupil do 
superligy. Po tvrdých bojích se mu podařilo soutěž zachránit a skončil na třináctém 
místě tabulky, na čemž měl lví podíl také hlavní trenér Marek Fiala. S jídlem ale 
roste chuť. Nyní, těsně po startu soutěže, jsou ambice tohoto zkušeného kouče 
ještě větší a rád by tým dostal do play-off.

Ostatní sporty si stěžují, že jim 
chodí méně dětí než nám, ale já se 
domnívám, že roli hraje to, co jim 
dokážete nabídnout. 
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Město děravého míče

V Brně hrají – nebo spíše hrály – florbal na nejvyšší úrovni hned dva kluby. Kromě Hattricku jsou to 
i Bulldogs, „otcové zakladatelé“ tohoto sportu v jihomoravské metropoli, kteří s ním začali již v roce 1993 
pod hlavičkou VSK VUT. Patří tak mezi nejtradičnější oddíly v republice. Jednou se probojovali do semifinále 
play-off a nakonec z toho bylo čtvrté místo, což je jejich dosud největší úspěch. Hattrick vznikl v roce 1999 
z dětského kroužku na ZŠ Janouškova a postupně se začal šplhat do nejvyšších pater. V sezoně 2018/19 se 
oba největší brněnské kluby střetly v pozoruhodné situaci – zatímco Bulldogs bojovali v baráži o udržení, 
cesta Hattricku do superligy vedla právě přes jejich „sousedy“. Hattrick byl v baráži úspěšnější a vystřídal 
tak Buldoky v nejvyšší české soutěži. Možnému déjà vu na jaře zabránila koronavirová situace; sezona 
skončila v momentu, kdy Hattrick bojoval v play-out skupině, zatímco Bulldogs usilovali o postup. Dočkáme 
se někdy brněnského derby mezi smetánkou? Nebo všechny překvapí třetí vzadu, oddíl Gullivers hrající pod 
Sokolem Brno I, který se loni prodral do první ligy…?

nabídnout maximální servis, kdy máme tré-
ninky zaměřené na kondici, na rozvoj pohy-
bových dovedností, kompenzační cvičení 
a podobně. 

Před několika lety byl florbal považován 
za nejdynamičtěji rostoucí sport v Čes-
ku. Dnes o něm tak slyšet není. Jaký na 
to máte názor?
Florbal je malý sport a  dá se hrát všude, 
takže boom byl veliký, ale teď už zpomalil. 
Co ale vím, nábor je na vysoké úrovni i proti 
vrcholovým sportům. Hráčů tolik nepřibý-
vá, ale kvalitně pracující oddíly jsou pro děti 
pořád atraktivní. Ostatní sporty si stěžují, 
že jim chodí méně dětí než nám, ale já se 
domnívám, že roli hraje to, co jim dokážete 
nabídnout.

Jak se v  současnosti florbal vyvíjí, kte-
rým směrem kráčí?
V  posledních letech šel marketingovým 
směrem, snažil se ukázat, jak je atraktivní, 
a oslovit co největší masu lidí, což se u nás 
dařilo. Teď nastalo období, kdy tohle trošku 
polevuje a florbal se zaměřuje na sportov-
ní stránku. Práce s hráči se zlepšuje, oddí-
ly mají fyzioterapeuta, kondičního trenéra, 
maséra, mentálního kouče. Hra se extrémně 
zrychlila, je mnohem náročnější na „atletis-
mus“, silovou a rychlostní přípravu. Dřív byl 
florbal označován za bezkontaktní sport, 
hráčům stačilo být šikovní na hokejce, to už 
dnes neplatí.

Hattrick letos posílili také slovenští hrá-
či. Kdy zde uvidíme třeba Švédy nebo 
další hráče ze špičkových florbalových 
zemí?
Přes agenturu jsme se je už snažili získat, ale 
dozvěděli jsme se, že Česko pro ně není zají-
mavá destinace. Hráči té úrovně, kterou jsme 
chtěli, nás nevnímají jako zemi, kde by se 
uplatnili. Všichni se spíš dívají na sever, kde je 
sportovní kvalita vyšší a podmínky pro hráče 
jsou jinde. Myslím, že pokud něco takového 
nastane, budou to výjimečné případy spoje-
né třeba s životem těch hráčů, že přijdou z ji-
ných důvodů než za penězi a florbalem. Kdy-
bychom jim mohli nabídnout lepší finanční 
podmínky, možná by to někoho oslovilo, ale 
to momentálně není možné.  ■

Marek Dvořák | foto: Zdeněk Kolařík
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Zábava

Křížovka o ceny

V  tajence odhalíte dlouho očekávanou 
literární událost, která vyjde na podzim. 
Vyhrajte fotografickou publikaci Brno od 
Libora Sváčka. Tajenku vložte do 20. října 

2020 do formuláře na adrese www.brno.
cz/krizovka, zašlete poštou (či doneste) do 
redakce Husova 12, Brno, nebo pošlete SMS 
na číslo 602 770 466. Vícekrát zaslané ta-

jenky vyřazujeme. Ze správných odpovědí 
z minulého čísla (Na Lesné stojí nový kostel) 
byli vylosováni: Ivan Chalupský, Miroslava 
Topercerová, Lenka Skalická. ■
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Národního muzea
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#ekofilm

46th international environmental film festival
14.–17. 10. 2020, brno

Online slavnostní vyhlášení cen
46. ročníku MFF EKOFILM

Kdy?  16. října 2020 od 19 hodin

Jak?  Registrujte se na akci na webu www.ekofilm.cz
     a my vám včas pošleme link na web, kde si můžete       
      vychutnat slavnostní online vyhlášení.

kdo?   Ladislav Miko, Vladimír Kořen a vítězové

www.ekofilm.cz
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tel.: 734 853 713
www.hoxter.eu

Přijmeme pracovníky  
do jednosměnné výroby 
a skladu.

Premiéra PROSINEC 2020

Retro muzikál
FILIPA RENCE A ZDENKA ZELENKYˇˇ

PROSINEC 2020

Retro muzikál
FILIPA RENCE A ZDENKA ZELENKY

rebelove_ctrnactka92x63.indd   2 26.08.20   9:08
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OD GRILU
ZPÁTKY

KE DRILU.
#DOFORMYSFITINN

DO KONCE ROKU
PRO FLEXI249 MĚSÍČNĚ

KČ

Akce platí pro nové členství PRO FLEXI sjednané v období od 10.9.2020 do 16.10.2020. Do 31.12.2020 činí poplatek za členství PRO FLEXI pouze 249,- Kč měsíčně.  Za aktivaci členství a členské karty se účtuje 
jednorázový poplatek ve výši 500,- Kč. Nejpozději do 31.12.2020 včetně je člen oprávněn si změnit (prostřednictvím webu www.fitinn) svoji kategorii členství na BASIC, a platit tak nižší poplatek 499,- Kč měsíčně. Pokud 
nedojde ke změně členství na BASIC, zůstává členovi od 1.1.2021 aktivní členství PRO za měsíční poplatek 749,- Kč. Platba je možná pouze měsíčně. Zrušit členství je možné nejprve po 12 měsících a následně vždy po 

uplynutí každých 6 měsíců, přičemž výpovědní lhůta činí 1 měsíc. Nelze kombinovat s jinými akcemi. Chyby tisku vyhrazeny. Všechny ceny jsou včetně DPH.
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DLUHOPISY PRO OBČANY
JIŽ 19 LET INVESTUJEME DO NEMOVITOSTÍ

Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

5,6 %
ROČNÍ ÚROK

Investice od 30 000 Kč
Roční úrok 4,5 % u tříletých 
a 5,6 % u sedmiletých dluhopisů

Možnost předčasného splacení
Upsání a převod bez poplatků
Osobní i elektronická objednávka

Objednání dluhopisů: www.e-finance.eu nebo  +420 515 555 555

Zámek Račice, přestavba Obchodní galerie, Jihlava Bytový dům, Brno-Chrlice

Celé portfolio našich nemovitostí najdete na www.e-finance.eu.

Česká národní banka schvaluje prospekt dluhopisového programu pouze z hlediska toho, že splňuje normy týkající se úplnosti, srozumitelnosti a soudržnosti, které ukládá nařízení 
(EU) 2017/1129. Toto schválení by se nemělo chápat jako potvrzení kvality cenných papírů, které jsou předmětem tohoto prospektu. Investoři by měli provést své vlastní posouzení 
vhodnosti investování do těchto cenných papírů.   •   Doporučujeme, aby si potenciální investoři přečetli prospekt, než-li učiní investiční rozhodnutí, aby tak plně pochopili potenciální 
rizika a výnosy spojené s rozhodnutím investovat do cenných papírů.

PROPAGAČNÍ 
SDĚLENÍ

ZAJIŠTĚNÉ DLUHOPISY
ZÁSTAVNÍM PRÁVEM K NEMOVITOSTEM

Investice od 50 000 Kč
Dvouleté dluhopisy
Roční úrok 4,1 % po celou dobu investice
Úrok vyplácený jednou ročně 
Možnost předčasného splacení

Česká národní banka schvaluje tento prospekt pouze z hlediska 
toho, že splňuje normy týkající se úplnosti, srozumitelnosti a sou-
držnosti, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129. Toto schválení by 
se nemělo chápat jako potvrzení kvality cenných papírů, které 
jsou předmětem tohoto prospektu. Investoři by měli provést své 
vlastní posouzení vhodnosti investování do těchto cenných papírů.
Doporučujeme, aby si potenciální investoři přečetli prospekt, než-li 
učiní investiční rozhodnutí, aby tak plně pochopili potenciální rizika 
a výnosy spojené s rozhodnutím investovat do cenných papírů.

Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.
Objednání dluhopisů: www.e-finance.eu nebo  +420 515 555 555

PROPAGAČNÍ 
SDĚLENÍ

4,1 %
ROČNÍ ÚROK

Zastavovaný areál zámku 
Rači ce v rámci dluhopiso-
vého programu e-Finance CZ 
v  celkové hodnotě uveřejněné 
na adrese www.e-finance.eu/
/zajistene-dluhopisy. 
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